
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο Ηγουµενίτσας, το 4ο
Δηµοτικό Σχολείο Γέρακα και τα Εκπαιδευτήρια Παναγιωτό-
πουλου, σελ. 7512, 7514

2. Αναφορά στην ηµέρα της Μητέρας, σελ. 7487
3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7487, 7512, 7514

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 938 έως 1004,

σελ. 7488 – 7503    
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.

7504 - 7509
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 14 Μαΐου 2018, σελ. 7510
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
i. µε θέµα: «Καύση εναλλακτικών καυσίµων από την τσιµεν-

τοβιοµηχανία «ΑΓΕΤ ΗΡΑΚΛΗΣ» στον Βόλο», σελ. 7510
ii. µε θέµα: «Ανατροπή φορτηγού στη Χαλκιδική», σελ. 7515
iii. µε θέµα: «Θέσπιση ανταποδοτικού τέλους µεγάλων

υδροηλεκτρικών σταθµών», σελ. 7517
β) Προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε

θέµα: «Ανάγκη ριζικής αναθεώρησης της πολιτικής των
hotspots», σελ. 7513

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-

θέσεων καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων του
Υπουργείου Εξωτερικών:

Α. «Κύρωση της Συµφωνίας Πολιτικού Διαλόγου και Συνερ-
γασίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής  Ένωσης και των Κρατών
Μελών της, αφενός, και της Δηµοκρατίας της Κούβας, αφε-
τέρου», σελ. 7510

Β.  «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του
Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Εξωτερικών της Δηµοκρατίας της Αλβανίας για
την επιτάχυνση της διαδικασίας ένταξης της Δηµοκρατίας
της Αλβανίας στην Ευρωπαϊκή  Ένωση», σελ. 7510

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 7487 - 7519

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 7487, 7512, 7514

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 7514, 7515
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 7513, 7515
ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ Κ. , σελ. 7517, 7518
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 7511, 7512
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 7515, 7516
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 7518
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 7511, 7512, 7513, 7516

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’

Παρασκευή 11 Μαΐου 2018



Αθήνα, σήµερα στις 11 Μαΐου 2018, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.13’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Θ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στο ουσιαστικό µέρος της συνεδρίασης, που
είναι οι επίκαιρες ερωτήσεις, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά
στην Ηµέρα της Μητέρας που εορτάζεται κάθε χρόνο τη δεύτερη
Κυριακή του Μαΐου.

Η Ηµέρα της Μητέρας, όπως γνωρίζετε όλοι, είναι µία ξεχωρι-
στή ηµέρα, µια γιορτή τιµής και µνήµης στον πολυτιµότερο σύν-
τροφο που κάθε άνθρωπος έχει σε αυτή τη ζωή. Είναι η ηµέρα
για το ευχαριστώ που, προσωπικά, οφείλουµε να δώσουµε σε
αυτό το πλάσµα που µας έφερε στη ζωή και που για εννέα µήνες
µάς κρατούσε µέσα στο σώµα του και δεν θέλουµε ποτέ να απο-
χωριστούµε.

Η Ηµέρα της Μητέρας είναι µια ηµέρα τιµής προς τη µητρό-
τητα, που κάθε κοινωνία οφείλει όχι µόνο στα λόγια αλλά και στα
έργα, προς τον ιερό αυτό θεσµό που προστατεύει την αναγέν-
νηση της κοινωνίας και µεταφέρει σαν κιβωτός τις αξίες, τις
αρχές και τα ιδανικά από γενιά σε γενιά. 

Η ελληνική κοινωνία µε έντονα τα στοιχεία της παραδοσιακής
οικογένειας άργησε πολύ να θεσµοθετήσει την προστασία της
µητρότητας στον δηµόσιο και ιδιωτικό βίο της χώρας. 

Η Ηµέρα της Μητέρας αναµφισβήτητα είναι η ηµέρα της µνή-
µης των προσταγµάτων της αρχικής διακήρυξης της Ηµέρας της
Μητέρας, η οποία καλεί τις γυναίκες να φτιάξουν έναν άλλο
κόσµο, έναν κόσµο που δεν θα αναγκάζει να χάνουν τα παιδιά
τους και τους άνδρες τους, έναν κόσµο ειρήνης, έναν κόσµο
χωρίς πολέµους και έναν κόσµο στον οποίο, όπως γράφουν στη
Διακήρυξη του 1870 οι γυναίκες, οι µητέρες συγκεκριµένα: «Ση-
κωθείτε όλες εσείς, γυναίκες µε καρδιά! Δεν θα πάρουν τους
γιους µας µακριά, για να τους κάνουν να ξεχάσουν όλα όσα εµείς
καταφέραµε να τους διδάξουµε: την ανθρωπιά, το έλεος και την

υποµονή. Εµείς, οι γυναίκες της χώρας µας, δεν θα αφήσουµε
τα παιδιά µας, να πληγώσουν τα παιδιά των µανάδων µιας άλλης
χώρας. Από τα στήθη της κατεστραµµένης γης µια φωνή βγαίνει
και ενώνεται µε την δική µας. Λέει: Αφοπλισµός! Αφοπλισµός!».
Αυτή ήταν η διακήρυξη.

Η Ηµέρα της Μητέρας δεν είναι µια γιορτή προσωπική. Είναι
µια γιορτή που θυµίζει ότι οι µητέρες είναι η ίδια η ζωή µας, που
πρέπει να τις ακούµε σε όλη µας τη ζωή, για να φτιάξουµε έναν
ειρηνικό κόσµο, έναν κόσµο που θα σώζει τον πλανήτη, ο οποίος
κινδυνεύει από διάφορους ανισόρροπους, που απειλούν να τον
τινάξουν στον αέρα µέσω ενός πυρηνικού πολέµου.

Μην ξεχάσετε την Κυριακή τις µητέρες σας, όλοι όσοι τουλά-
χιστον έχετε την ευλογία και την ευτυχία να τις έχετε εν ζωή. Δεν
θα έλεγα µόνο να πάρετε ένα τηλέφωνο. Εγώ, προσωπικά, θα
έλεγα να πάτε να τη δείτε από κοντά, να της προσφέρετε ένα
λουλούδι, να της δώσετε ένα φιλί και µια αγκαλιά, να της πείτε
πόσο την αγαπάτε και να δείτε στο βλέµµα της πόσο θα βουρ-
κώσει που τη θυµηθήκατε. 

Και να µην ξεχάσουµε όλοι µας ότι η µητέρα είναι αυτή που
κρατάει µία οικογένεια µέσα από τους πολλούς ρόλους που έχει
µέσα σε αυτή, ως µάνα, σύντροφος, ερωµένη, νοικοκυρά, δα-
σκάλα, όλους αυτούς τους ρόλους που έχει και οφείλουµε να
την προστατεύουµε και να την αγαπάµε και να τη συµβουλευό-
µαστε σε όλη µας τη ζωή.

Η Βουλή σήµερα αποτίει στη µητέρα τον δέοντα φόρο τιµής
και την ευχαριστούµε όλοι που την έχουµε κοντά µας, που µας
φέρνει στη ζωή και που µας στηρίζει, ακόµα και όταν διαφωνεί
µαζί µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την αναφορά στην Ηµέρα
της Μητέρας παρακαλείται ο κ. Ιωάννης Σαρίδης, Βουλευτής Α’
Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων, να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Ιωάννη Σαρίδη, Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’

Παρασκευή 11 Μαΐου 2018



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

7488 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 11 MΑΪΟΥ 2018 7489



7490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 11 MΑΪΟΥ 2018 7491



7492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 11 MΑΪΟΥ 2018 7493



7494 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 11 MΑΪΟΥ 2018 7495



7496 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 11 MΑΪΟΥ 2018 7497



7498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 11 MΑΪΟΥ 2018 7499



7500 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 11 MΑΪΟΥ 2018 7501



7502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 11 MΑΪΟΥ 2018 7503



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

7504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 11 MΑΪΟΥ 2018 7505



7506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 11 MΑΪΟΥ 2018 7507



7508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΣΤ’ - 11 MΑΪΟΥ 2018 7509



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων καταθέτει
τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: 

Α. «Κύρωση της Συµφωνίας Πολιτικού Διαλόγου και Συνεργα-
σίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών
της, αφενός, και της Δηµοκρατίας της Κούβας, αφετέρου».

Β. «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Δηµοκρατίας της Αλβανίας για την επιτά-
χυνση της διαδικασίας ένταξης της Δηµοκρατίας της Αλβανίας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση».

Επίσης, κΚυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέ-
ρας 14 Μαΐου 2018. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1616/8-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πρεβέζης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κων-
σταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επεί-
γουσες ανάγκες στελέχωσης των Κέντρων Υγείας Πάργας,
Καναλακίου και Φιλιππιάδας του Νοµού Πρεβέζης».

2. Η µε αριθµό 1612/7-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κατσαφά-
δου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τραγική κατάληξη σε
τροχαίο δυστύχηµα στην Αίγινα –πενήντα λεπτά περίµεναν το
ασθενοφόρο».

3. Η µε αριθµό 1588/3-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Σχετικά
µε το µέλλον της Ελληνικής Αµυντικής Βιοµηχανίας».

4. Η µε αριθµό 1618/8-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Κα-
ραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Προβλήµατα του τµήµατος Αρχιτεκτο-
νικής του Πανεπιστηµίου Πατρών».

5. Η µε αριθµό 1592/4-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Περαιτέρω διευκρινίσεις
επί του αµετάθετου στις Ένοπλες Δυνάµεις».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1617/8-5-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αιτωλοακαρνανίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Μαρίας Τριανταφύλλου προς τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Η ανάγκη χρηµατοδότη-
σης για εξοπλισµό ΤΠΕ (Τεχνολογιών Πληροφορίας και Επικοι-
νωνιών) στην εκπαίδευση και εργαστηριακό εξοπλισµό των ΕΠΑΛ
και ΙΕΚ µέσω ΕΠΣΑ 2014-2020 στα σχολεία αρµοδιότητας της
Περιφερειακής Αυτοδιοίκησης Δυτικής Ελλάδας».

2. Η µε αριθµό 1613/7-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κόνσολα
προς την Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Αναβάθµιση της Του-
ριστικής Εκπαίδευσης».

3. Η µε αριθµό 1622/8-5-2018 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για τους επιτυχόντες στον διαγωνι-
σµό οκταµήνου για τα δύο νοσοκοµεία Λάρισας».

4. Η µε αριθµό 1557/26-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Κατάχρηση των ευεργετι-
κών διατάξεων του ν.4368/2016».

5. Η µε αριθµό 1546/24-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιάσονα Φωτήλα προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αποκαλύψεις για το ΚΕΕΛΠΝΟ που
εκθέτουν την ηγεσία του Υπουργείου Υγείας».

6. Η µε αριθµό 1538/23-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρή-
στου Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Επι-
τακτική η ανάγκη αυξήσεως της στρατιωτικής θητείας».

7. Η µε αριθµό 1539/23-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρή-
στου Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Περί
της συµµετοχής ενστόλων στρατιωτικών σε κοµµατική πορεία
του ΚΚΕ».

8. Η µε αριθµό 1518/17-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Η’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Οικο-
νοµικών, σχετικά µε τα προβλήµατα τεσσάρων εκατοµµυρίων δα-
νειοληπτών.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 4226/9-3-2018 ερώτηση του Βουλευτή Λακω-
νίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον Υ-
πουργό Υγείας, σχετικά µε την αποστολή δύο ασθενοφόρων στο
ΕΚΑΒ Μολάων και ενίσχυση µε ιατρικό, νοσηλευτικό και διοικη-
τικό προσωπικό των µονάδων υγείας του Νοµού Λακωνίας.

2. Η µε αριθµό 3727/23-2-2018 ερώτηση του Βουλευτή Λάρι-
σας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑ.ΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Κων-
σταντίνου Μπαργιώτα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Ανησυχητική η αύξηση των κρουσµάτων ιλαράς».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επιτρέψτε µου να σας ανακοινώσω τις επίκαιρες ερωτήσεις
από το σηµερινό δελτίο που δεν θα συζητηθούν.

Η τέταρτη µε αριθµό 1528/19-4-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου Καρρά προς τον Υ-
πουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής µε θέµα: «Επανέρχεται η
επείγουσα ανάγκη λήψης διοικητικών και νοµοθετικών έργων για
την επιτάχυνση εξέτασης των αιτήσεων ασύλου, µετά την έκδοση
της 805/2018 απόφασης του Σ.τ.Ε.», δεν θα συζητηθεί µετά τη
συνεννόηση του αρµόδιου Υπουργού µε τον Βουλευτή. 

Επίσης δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των αρµοδίων
Υπουργών οι ακόλουθες ερωτήσεις: 

Η πρώτη µε αριθµό 1611/7-5-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Κορινθίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρή-
στου Δήµα προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης µε
θέµα: «Απορρόφηση πόρων ΕΣΠΑ 2014-2020», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του αρµόδιου Υπουργού Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης κ. Αλέξανδρο Χαρίτση. Αιτία: ανειληµµένες υποχρεώσεις. 

Η δεύτερη µε αριθµό 1589/3-5-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Ελεγ-
χόµενη χωροθέτηση των θερµοκηπίων παραγωγής και της µετα-
ποιητικής µονάδας επεξεργασίας και παραγωγής τελικών προϊό-
ντων φαρµακευτικής κάνναβης», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος του αρµοδίου Υπουργού κ. Αλέξανδρου Χαρίτση. Αιτία:
ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Η µε αριθµό 4297/12-3-2018 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Αθη-
νών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Γε-
ωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον Υπουργό Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, σχετικά µε τις προθέσεις της κυβέρνησης των ΗΠΑ
να επιβάλλει εισαγωγικούς δασµούς και τις επιπτώσεις του µέ-
τρου στις ελληνικές εξαγωγές, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του αρµοδίου Υπουργού κ. Αλέξανδρου Χαρίτση. Αιτία:
ανειληµµένες υποχρεώσεις.

Για όλα τα παραπάνω υπάρχει και σχετική επιστολή από τον
Γενικό Γραµµατέα της Κυβερνήσεως κ. Καλογήρου.

Αρχίζουµε, λοιπόν, τη συζήτηση µε την πρώτη µε αριθµό
1610/7-5-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Καύση
εναλλακτικών καυσίµων από την τσιµεντοβιοµηχανία “ΑΓΕΤ ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ” στον Βόλο».

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Φάµελλος.
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Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά, για να πρω-
τολογήσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι στον
Βόλο υπάρχει ένα έντονο κλίµα ανησυχίας, σχετικά µε την καύση
εναλλακτικών καυσίµων RDF από την τοπική τσιµεντοβιοµηχανία
«ΑΓΕΤ». Μάλιστα όπως ίσως γνωρίζετε, το προηγούµενο Σάβ-
βατο διοργανώθηκε και ένα µαζικό συλλαλητήριο στον Βόλο.

Φαίνεται ότι η τοπική κοινωνία, έχει χάσει κάθε εµπιστοσύνη
τόσο σ’ αυτή τη διαδικασία καύσης εναλλακτικών καυσίµων όσο
και προς τους ελεγκτικούς µηχανισµούς κάθε επιπέδου. Φαίνεται
ότι ο κόσµος ανησυχεί και η απώλεια αυτής της εµπιστοσύνης
οφείλεται, εν πολλοίς, και σε δηλώσεις επίσηµων κρατικών φο-
ρέων για την επικινδυνότητα καύσης εναλλακτικών καυσίµων.

Όταν συζητάµε, κύριε Υπουργέ, για ζητήµατα δηµόσιας υ-
γείας, ξέρετε ότι είναι οι φορείς υγείας και όσοι τους εκπροσω-
πούν αυτοί που παίζουν βαρύνοντα ρόλο στη διαµόρφωση της
κοινής γνώµης. Όταν, λοιπόν, έχουµε επανειληµµένες δηλώσεις
εκπροσώπων επιστηµονικών φορέων, αλλά κυρίως έχουµε τοπο-
θετήσεις κρατικών φορέων, όπως είναι το Νοσοκοµείο Βόλου και
πιο συγκεκριµένα, ο Διοικητής του Νοσοκοµείου Βόλου, που επι-
καλούνται µελέτες επιδηµιολογικές από άλλες ευρωπαϊκές πε-
ριοχές, σύµφωνα µε τις οποίες συνδέεται η καύση RDF και
εναλλακτικών καυσίµων µε την αύξηση των νεοπλασιών, αντιλαµ-
βάνεστε ότι δικαιολογηµένα ανησυχεί ο κόσµος και δικαιολογη-
µένα διαδηλώνει.

Όπως διατυπώνω, λοιπόν, και στην ερώτησή µου, θα ήθελα να
µας πείτε, εάν το Υπουργείο σας έχει υπ’ όψιν του τέτοια στοιχεία
είτε από την Ελλάδα -γιατί η καύση εναλλακτικών καυσίµων δεν
γίνεται µόνο στον Βόλο, εξ όσων γνωρίζω γίνεται και στις τσιµεν-
τοβιοµηχανίες Θεσσαλονίκης και της Εύβοιας- είτε από τον ευ-
ρωπαϊκό χώρο. Εν πάση περιπτώσει θα ήθελα να µας πείτε, ποιες
είναι οι συνεννοήσεις σας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση γι’ αυτό το
ζήτηµα και τι στοιχεία έχουµε. Γιατί αντιλαµβάνεστε ότι µιλάµε
για ένα ζήτηµα µείζονος ενδιαφέροντος, που αφορά τη δηµόσια
υγεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπουκώρο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Μπουκώρο, ευχαριστώ για την
ερώτησή σας.

Τα είπαµε και προχθές το απόγευµα, θα τα ξαναπούµε στη
Βουλή και την επόµενη εβδοµάδα. Νοµίζω, όµως, ότι καλά κάνετε
και θέτετε αυτό το ερώτηµα, ώστε να τεθούν τα πράγµατα σε
πραγµατικές βάσεις, να έχουν όλα τα δεδοµένα και η Βουλή
αλλά και η κοινωνία του Βόλου και η ελληνική κοινωνία και να µην
υπάρχουν φήµες για ένα ζήτηµα ουσίας και ένα ζήτηµα ζωής και
υγείας.

Η κοινωνία του Βόλου και γενικότερα η κοινωνία της πατρίδας
µας, απαιτεί πρόσβαση στην πληροφορία και τη γνώση, ιδιαίτερα
για ζητήµατα που αφορούν την υγεία των πολιτών. Γι’ αυτό τον
λόγο, από την πρώτη στιγµή που ξεκίνησε η συζήτηση, πέρυσι
τον Μάρτιο, για το θέµα της τροποποίησης της περιβαλλοντικής
άδειας που υπήρχε από το παρελθόν στη τσιµεντοβιοµηχανία
του οµίλου «ΑΓΕΤ ΗΡΑΚΛΗΣ» για τη χρήση εναλλακτικών καυσί-
µων -διότι η άδεια υπήρχε από παλαιότερα- δεν αρνήθηκα να
απαντήσω σε ερωτήσεις και ενηµερώνω απευθείας και τους φο-
ρείς και τους Βουλευτές αλλά και τους πολίτες του Βόλου για τα
δεδοµένα. 

Σηµειώνω εδώ ότι γι’ αυτόν τον λόγο αποφασίσαµε τον Μάρτιο
του 2017 να επανεργοποιηθεί το σύστηµα online µετρήσεων, στο
οποίο θα έχουν πρόσβαση οι πολίτες και πρώτα απ’ όλα η περι-
φερειακή αυτοδιοίκηση, που ήταν σταµατηµένο από το 2011.
Ήταν δική µας πρωτοβουλία να ανοίξει η πρόσβαση στην πλη-
ροφορία. Ήταν ένα δείγµα, αν θέλετε, προς την κατεύθυνση και
που εσείς θέλετε, να συζητάµε ουσιαστικά γι’ αυτά που χρειαζό-
µαστε. 

Βέβαια, για τον λόγο αυτό, γνωρίζετε ότι την άλλη Τετάρτη στη
Βουλή, στην Επιτροπή Προστασίας του Περιβάλλοντος, έχω ζη-
τήσει να εισαχθεί το θέµα της χρήσης εναλλακτικών καυσίµων
στην τσιµεντοβιοµηχανία, για να κάνουµε µία µεγαλύτερη συζή-

τηση. Σήµερα, θα σας δώσω προφανώς τα δεδοµένα που ζητάτε,
αλλά µπορεί να χρειαστεί και περαιτέρω συζήτηση. 

Κατ’ αρχάς, λοιπόν, θα ήθελα να διευκρινίσω ότι γίνεται, αν θέ-
λετε, µία παρανόηση ή µία σύνδεση των δεδοµένων που υπάρ-
χουν και της συζήτησης που γίνεται στην Ευρώπη για την καύση
σύµµεικτων απορριµµάτων και των δεδοµένων και των στοιχείων
που υπάρχουν για την χρήση εναλλακτικών καυσίµων στην τσι-
µεντοβιοµηχανία. 

Πρέπει να διευκρινίσουµε εξαρχής ότι η χρήση εναλλακτικών
καυσίµων στην τσιµεντοβιοµηχανία ουδεµία σχέση έχει µε την
καύση σύµµεικτων απορριµµάτων. Η καύση σύµµεικτων απορ-
ριµµάτων πλέον δεν προβλέπεται στις προτεραιότητες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης µε βάση την 2008/98 οδηγία, δεν προβλέπεται
στον Εθνικό Σχεδιασµό Διαχείρισης της χώρας µας, που εγκρί-
θηκε µε πράξη Υπουργικού Συµβουλίου το 2015, δεν είναι στις
προτεραιότητες του Υπουργείου και δεν την υποστηρίζω και
προσωπικά. Θεωρώ ότι έτσι και αλλιώς στην Ευρώπη έχουν κα-
ταγραφεί δεδοµένα, τα οποία απορρίφθηκαν και επιστηµονικά
και περιβαλλοντικά. 

Η χρήση, όµως, εναλλακτικών καυσίµων και η παραγωγή τους
προβλέπονται από τον Εθνικό Σχεδιασµό και από την ευρωπαϊκή
νοµοθεσία ως επόµενο στάδιο µετά την ανακύκλωση, τη διαλογή
στην πηγή, την κοµποστοποίηση, την επαναχρησιµοποίηση των
υλών ως έχουν -όχι ως ενέργεια δηλαδή- στην οικονοµία µας,
στη βάση της στρατηγικής της κυκλικής οικονοµίας, που εγκρί-
θηκε και στο Κυβερνητικό Συµβούλιο Οικονοµικής Πολιτικής,
αλλά και η κατασκευή µονάδων επεξεργασίας απορριµµάτων, εκ
των οποίων, αν δεν κάνω λάθος, τρεις προβλέπονται και στην Πε-
ριφέρεια της Θεσσαλίας, µε τα υπολειπόµενα στερεά απόβλητα
µονάδων που έχουν τη δυνατότητα µε σύγχρονες τεχνολογίες
να παράγουν εναλλακτικά καύσιµα τα οποία δεν περιέχουν ου-
σίες που µπορούν να δηµιουργήσουν κατά την ενεργειακή αξιο-
ποίησή τους ή την συναποτέφρωση στην τσιµεντοβιοµηχανία,
προβλήµατα στην ανθρώπινη υγεία.

Αναφέροµαι ειδικότερα στον υδράργυρο, στο χλώριο και σε
άλλες ουσίες τύπου βαρέων µετάλλων, που έχουµε τη δυνατό-
τητα -ιδιαίτερα το χλώριο- να εξάγουµε από την παραγωγική δια-
δικασία των µονάδων επεξεργασίας απορριµµάτων και να έχου-
µε RDF χωρίς χλώριο, κάτι το οποίο γίνεται και στη χώρα µας,
παραδείγµατος χάριν στη µονάδα εγκατάστασης απορριµµάτων
της ΕΜΑΚ Λιοσίων εδώ στην Αθήνα. 

Εκ των προτέρων, επίσης, λέω ότι υπάρχουν ρητές προδια-
γραφές, που περιλαµβάνονται και σε ευρωπαϊκό πρότυπο για το
τι είναι το RDF, γιατί το  RDF δεν είναι γενικά σκουπίδια. Θα έλε-
γα ότι προφανώς κάποιος παραπληροφορεί όταν λέει ότι το RDF
είναι γενικά σκουπίδια. 

Υπάρχουν πέντε βαθµίδες που κατατάσσουν το RDF µε βάση
το ευρωπαϊκό πρότυπο. Το ευρωπαϊκό πρότυπο είναι το ΕΜ
15359/2011, που έχει µπει στην υπ’ αριθµόν 56366/2014 υπουρ-
γική απόφαση και άρα υπάρχει σαφώς περιγεγραµµένο.

Μάλιστα, υπάρχουν και συγκεκριµένα ευρωπαϊκά πρότυπα για
τον τρόπο δειγµατοληψίας και αναλύσεων του όποιου δευτερο-
γενούς καυσίµου και απορριµµατογενούς καυσίµου, για να είµα-
στε απολύτως ασφαλείς από µία ευρεία γκάµα δειγµατοληψιών.
Και παίρνουµε δείγµατα από όλα τα φορτία, για να είµαστε σί-
γουροι ότι στο σύνολο της πρώτης καύσιµης ύλης δεν υπάρχουν
οι επικίνδυνοι ρυπαντές. 

Όταν αναφέροµαι σε επικίνδυνους ρυπαντές, σας ενηµερώνω
ότι υπάρχουν πέντε βαθµίδες κατάταξης µε βάση τη θερµογόνο
δύναµη, το χλώριο, τον υδράργυρο, αυτού του απορριµµατογε-
νούς καυσίµου, που δεν κατατάσσονται µε βάση το υλικό. Και το
λέω αυτό, γιατί έχω ακούσει µία συζήτηση για το αν κατατάσσον-
ται µε βάση το αν είναι πλαστικό ή χαρτί. Ξέρετε, ότι στη σύγ-
χρονη τεχνολογία υπάρχουν τουλάχιστον δώδεκα είδη ανα-
κυκλώσιµου πλαστικού, που εµείς συλλέγουµε στη χώρα µας στα
Κέντρα Διαλογής Ανακυκλώσιµων Υλικών. Δεν θα µπορούσαµε,
δηλαδή, να τα κατατάξουµε µε βάση το είδος του πλαστικού,
γιατί είναι πάρα πολλά τα είδη πλαστικού. Γι’ αυτό και κατατάσ-
σονται µε βάση την περιεκτικότητα σε επικίνδυνους ρύπους,
αλλά και το θερµαντικό δυναµικό τους. 

Μάλιστα, πρέπει να σας πω ότι η τσιµεντοβιοµηχανία η ίδια
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στο πρωτόκολλο που έκανε µε την προηγούµενη πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, των προηγούµε-
νων κυβερνήσεων, είχε δεσµευθεί ότι το απορριµµατογενές καύ-
σιµο που θα χρησιµοποιεί στις ελληνικές τσιµεντοβιοµηχανίες,
θα είναι µέσα στις πρώτες κλάσεις του RDF από τις πέντε στις
οποίες κατατάσσεται µε βάση το χλώριο, τον υδράργυρο και τη
θερµογόνο δύναµη. 

Μέχρι τώρα, από τα αποτελέσµατα των επίσηµων αναλύσεων
που η Περιφέρεια Θεσσαλίας µας έχει αποστείλει για τη µονάδα
του Βόλου, διαπιστώνουµε ότι η ποιότητα του απορριµµατογε-
νούς καυσίµου βρίσκεται µόνο στις δύο πρώτες κατηγορίες, άρα
στις χαµηλότερες συγκεντρώσεις από τις πέντε -υδραργύρου,
χλωρίου- και στην υψηλότερη θερµογόνο δύναµη. 

Αυτά τα δεδοµένα τα έχουµε δώσει ήδη και σε όλους τους κοι-
νωνικούς φορείς του Βόλου στην προχθεσινή σύσκεψη, όπου
ήσασταν κι εσείς, ακριβώς για να µην υπάρχει παραπληροφό-
ρηση, να µην υπάρχει άγνοια, να υπάρχει απόλυτη γνώση και να
γνωρίζει και η κοινωνία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
και τη δευτερολογία σας. Ήδη είµαστε στα έξι λεπτά. Είναι πολύ
σηµαντικό, το καταλαβαίνω. Απλά σας υπενθυµίζω ότι έχετε και
δευτερολογία και µπορείτε να εκµεταλλευτείτε και αυτό τον
χρόνο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε.

Άρα, αυτό που ήθελα να πω κατ’ αρχάς είναι ότι εµείς έχουµε
συγκεκριµένα στοιχεία και για τη µονάδα του Βόλου σχετικά µε
την κατάταξη του καυσίµου, που είναι µέσα στα ευρωπαϊκά πλαί-
σια και στα χαµηλότερα στοιχεία και δεν έχουµε κανένα δεδο-
µένο στη βιβλιογραφία, στις αποφάσεις της επιστηµονικής
κοινότητας της Ευρώπης, αλλά και στο ευρωπαϊκό θεσµικό πλαί-
σιο, σχετικά µε κινδύνους, µε επιδηµιολογικές µελέτες οι οποίες
επικράτησαν και απέδειξαν ότι δεν µπορούµε να χρησιµοποιούµε
απορριµµατογενές καύσιµο στην τσιµεντοβιοµηχανία. 

Γνωρίζω τις δηµοσιεύσεις για τους κινδύνους αυτούς όσον
αφορά την καύση σύµµεικτου και µε παλαιότερες τεχνολογίες
που είχαν χαµηλότερα επίπεδα αντιρρυπαντικής τεχνολογίας.
Όµως, η ευρωπαϊκή νοµοθεσία έχει καταλήξει σε πολύ αυστηρά
πλαίσια, τα οποία τηρούνται και τα οποία προφανώς εξασφαλί-
ζουµε κι εµείς ότι πρέπει να τηρούνται και να µετρώνται περισ-
σότερες φορές από το προβλεπόµενο.

Θα συνεχίσω όµως -έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε- στη δευτερο-
λογία µου, για να σας δώσω και άλλα στοιχεία και για τα συγκε-
κριµένα δεδοµένα του Βόλου, για τα οποία ρωτήσατε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Ειδικό Δηµοτικό Σχολείο Ηγουµενίτσας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, υπήρξατε αναλυτικότατος στην πρωτολογία

σας. Πολύ φοβάµαι, όµως, ότι κανένας Υπουργός, ακόµη κι αν
τυγχάνει χηµικός-µηχανικός, κανένας Βουλευτής και κανένα στέ-
λεχος πολιτικό ή κοµµατικό δεν µπορεί να καθησυχάσει την το-
πική κοινωνία όταν αυτή γίνεται δέκτης πληροφοριών σαν κι
αυτές που σας προανέφερα και τις οποίες και εσείς σχολιάσατε.

Μου προκαλεί εντύπωση, όµως, κύριε Υπουργέ, η οµολογία
σας εδώ ότι επίσηµοι κρατικοί φορείς -δεν µιλάω ούτε για πολι-
τικούς ούτε για πολιτευόµενους- από τον χώρο της υγείας ου-
σιαστικά λέτε ότι παραπλανούν την κοινή γνώµη, χρησιµο-
ποιώντας στοιχεία και µελέτες από την καύση σύµµεικτων απορ-
ριµµάτων, δηλαδή σκουπιδιών, σε αποτεφρωτήρες χαµηλής αν-
τιρρυπαντικής τεχνολογίας και τις παρουσιάζουν ως αποτέλεσµα

καύσης RDF -που εσείς είπατε ότι δεν είναι σκουπίδι και το αντι-
λαµβανόµαστε όλοι- από κλιβάνους τσιµεντοβιοµηχανιών και
φούρνους, οι οποίοι τηρούν όλες τις τεχνολογικές προϋποθέ-
σεις. 

Αυτό πραγµατικά µε ξεπερνάει, γιατί οι θεµατοφύλακες της
δηµόσιας υγείας πρέπει, κατά την άποψή µου, να είναι σοβαροί
και µετρηµένοι και αυτό που λένε πρέπει να είναι ακριβές. Διότι
για τα θέµατα υγείας, κύριε Υπουργέ, ούτε εσάς ούτε εµένα θα
ακούσουν. Τον γιατρό θα ακούσουν και τον διοικητή του δηµό-
σιου φορέα δηµόσιας υγείας. 

Μας είπατε, λοιπόν, ότι δεν υπάρχουν µελέτες και στοιχεία.
Εγώ επαναφέρω το ερώτηµα, για να το υπογραµµίσω και να το
επισηµάνω, εν όψει της δευτερολογίας σας.

Βεβαίως, υπάρχει και ένα δεύτερο ερώτηµα στην επίκαιρη
ερώτησή µου το οποίο αφορά εσάς και το Υπουργείο σας: Με
ποιον τρόπο θα πείσετε την τοπική κοινωνία και την κάθε τοπική
κοινωνία -και στην Εύβοια και στη Θεσσαλονίκη- ότι τα εναλλα-
κτικά καύσιµα είναι το ίδιο ασφαλή µε τα συµβατικά καύσιµα,
όπως είναι το πετρέλαιο, το πετ κοκ, το φυσικό αέριο. Διότι η το-
πική κοινωνία και όσοι διαδήλωσαν στον Βόλο, ζητούν από τις
τσιµεντοβιοµηχανίες να περάσουν στη χρήση φυσικού αερίου,
το οποίο θεωρείται φιλικότερο προς το περιβάλλον. 

Νοµίζω ότι τα γνωρίζετε και εσείς αυτά τα ερωτήµατα, όπως
ξέρετε και την αγωνία που έχει εκτοξευθεί στα ύψη. Και επανα-
λαµβάνω, κύριε Υπουργέ, ότι δικαιολογηµένα ανησυχούν οι πο-
λίτες. 

Θα ήθελα, λοιπόν, στη δευτερολογία σας να ξεκαθαρίσετε
απολύτως τι γίνεται µε αυτές τις µελέτες και πώς η πολιτεία θα
πείσει την κοινή γνώµη ότι τα εναλλακτικά καύσιµα είναι το ίδιο
ή και περισσότερο ασφαλή από τα συµβατικά καύσιµα, που µέχρι
σήµερα γνωρίζω.

Κύριε Υπουργέ -και κλείνω µε αυτό- εσείς µπορεί να έχετε να
διαχειριστείτε ζητήµατα σαν αυτό σε όλη την Ελλάδα και πολλά
ακόµα ζητήµατα ή µπορεί να το βλέπετε στο πλαίσιο της γενικό-
τερης περιβαλλοντικής πολιτικής και του γενικότερου αποτυπώ-
µατος, δηλαδή µπορεί να λέτε -και να το λένε πολλοί και να είναι
κυρίαρχη άποψη πλέον στην Ευρώπη- ότι η χρήση εναλλακτικών
καυσίµων είναι προς όφελος του περιβάλλοντος γενικά, όµως
µία τοπική κοινωνία πρώτα κοιτάει την αυλή της και µετά κοιτάζει
τη «µεγάλη γειτονιά µας» που είναι ο πλανήτης. Αυτή η καύση,
όπου κι αν γίνεται, πρώτα απ’ όλα να µην επιβαρύνει το τοπικό
περιβάλλον και στη συνέχεια ασφαλώς και το παγκόσµιο περι-
βάλλον, το παγκόσµιο κοινό µας σπίτι.

Πιστεύω να δώσετε πιο ξεκάθαρες και λιγότερο τεχνοκρατι-
κές, αν θέλετε, απαντήσεις στη δευτερολογία σας, κύριε Υπουρ-
γέ, για να µας καταλάβει ο κόσµος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπουκώρο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Θα προσπαθήσω, κύριε Μπουκώρο. Δεν
ξέρω αν µπορώ να ξεφύγω από την επιστηµονική µου ιδιότητα,
πάρα ταύτα θα προσπαθήσω.

Να διευκρινίσουµε πρώτον ότι το Υπουργείο Περιβάλλοντος
και η πολιτεία δεν είναι, αν θέλετε, αυτός ο οποίος θα αναλάβει
τον ρόλο για οποιαδήποτε επιχείρηση αξιοποιεί εναλλακτικά καύ-
σιµα, διότι και οι επιχειρήσεις είναι υποχρεωµένες να είναι µέσα
στα αυστηρά πλαίσια που η πολιτεία θέτει. Εµείς ελέγχουµε τις
επιχειρήσεις. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. Δεν θα τοποθετηθούµε
υπέρ ή κατά µιας επιχείρησης, αλλά είµαστε πολύ αυστηροί στον
έλεγχό τους, γιατί αυτό θέλει η κοινωνία από εµάς.

Δεύτερον, έχετε δίκιο -το γνωρίζει και ο Υπουργός που ήρθε
µόλις τώρα- ότι στην Ευρώπη η εισαγωγή των εναλλακτικών καυ-
σίµων στην τσιµεντοβιοµηχανία, αλλά και στο σύνολο της παρα-
γωγικής διαδικασίας, είναι στοιχείο υποχρεωτικό από την πα-
γκόσµια πολιτική µετριασµού των επιπτώσεων της κλιµατικής αλ-
λαγής, διότι δεν µπορούµε να συνεχίσουµε να καίµε ορυκτά καύ-
σιµα στο σύνολο των παραγωγικών δραστηριοτήτων, συµπε-
ριλαµβανοµένων της ηλεκτροπαραγωγής. Αυτό είναι το µοντέλο
που είναι υποχρεωτικό και για το 2050.

Όµως, συγκεκριµένα πράγµατα για τον Βόλο, γιατί αυτό µας
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ενδιαφέρει και έχετε δίκιο ότι προέχει η υγεία των πολιτών, αλλά
και η ανησυχία που δηµιουργείται. 

Εµείς δεν έχουµε λάβει κανένα δηµοσίευµα. Καµµία µελέτη
δεν µας έχει κατατεθεί από αυτές τις οποίες επικαλούνται ή επι-
καλεστήκατε ότι επικαλούνται επιστήµονες ή επιστηµονικοί φο-
ρείς.

Προχθές, µάλιστα, στη συνάντηση που κάναµε µε τον Ιατρικό
Σύλλογο, διευκρινίσαµε αρκετά, σχετικά µε τη διαφορά του σύµ-
µεικτου από το RDF, της ανοιχτής καύσης ή της παλαιάς καύσης
του σύµµεικτου από τη σύγχρονη καύση τσιµεντοβιοµηχανιών
για το RDF και την αξιοποίησή τους. Δώσαµε τα στοιχεία, που
χρειάζονταν, στον Ιατρικό Σύλλογο από τις αναλύσεις, οι οποίες
πρέπει να δοθούν και στην κοινωνία. Αναλύσεις έχουν γίνει. Και
έχουν γίνει αναλύσεις όχι µόνο στην πρώτη ύλη, όπως σας είπα,
αλλά και στα απαέρια της τσιµεντοβιοµηχανίας και, µάλιστα,
είναι διπλάσιες από αυτές που προέβλεπε ο Κώδικας της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Τα αποτελέσµατα είναι τουλάχιστον δύο βαθµί-
δες κάτω από το όριο, δύο τάξεις µεγέθους. Μιλάµε για ποσοστά
ένα τοις χιλίοις, δύο τοις χιλίοις, τρία τοις χιλίοις σε σχέση µε τα
ευρωπαϊκά όρια της συναποτέφρωσης που είναι ιδιαίτερα αυ-
στηρά και είναι πρόσφατα επικαιροποιηµένα, αν θέλετε, και ευαι-
σθητοποιηµένα και αυτά από τις παλαιότερες αναλύσεις που
δηµιούργησαν φοβίες και ανησυχίες στην κοινωνία. Κι εγώ συµ-
µετείχα σε τέτοιες συζητήσεις στο παρελθόν. Πράγµατι, έπρεπε
να κατέβουν τα όρια για να είναι ασφαλής για την κοινωνία και
την υγεία η χρήση απορριµµατογενών καυσίµων, παρότι δεν είναι
η καύση σύµµεικτου που σαφέστατα έχει πολύ µεγάλες διαφο-
ρές.

Ακριβώς γιατί υπάρχει αυτή η ανησυχία, αλλά και η αίσθηση
της ατµοσφαιρικής ρύπανσης στην περιοχή του Βόλου, λάβαµε
κάποιες πρωτοβουλίες τις οποίες ανακοινώσαµε χθες. Πέρα από
την επιτροπή της Βουλής στην οποία θα εισαχθεί το θέµα, πρώτα
απ’ όλα αποφασίσαµε να χρηµατοδοτήσει το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος µια µελέτη ατµοσφαιρικής ρύπανσης στην ευρύτερη
περιοχή του Βόλου, γιατί πρέπει να βρούµε ποιες είναι οι αιτίες
της όποιας δυσοσµίας, της όποιας αίσθησης καπνίλας, καύσης
πλαστικού που επικαλούνται οι πολίτες. Διότι, όπως µας είπε ο
περιφερειάρχης -προχθές µας το είπε αυτό, ήσασταν µπροστά-
, ενώ ήταν κλειστή η χρήση εναλλακτικών καυσίµων στην τσιµεν-
τοβιοµηχανία, οι πολίτες επικαλέστηκαν ατµοσφαιρικό φαινόµε-
νο δυσοσµίας. Κι αυτό έγινε τρεις µέρες πριν τη σύσκεψή µας
και ενώ έχει σταµατήσει εδώ και δέκα µέρες να χρησιµοποιείται
το εναλλακτικό καύσιµο. Άρα, πρέπει να βρούµε τι είναι αυτό που
προκαλεί αυτήν την αίσθηση στον Βόλο. Και αυτό θα χρηµατο-
δοτηθεί από το «Πράσινο Ταµείο».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Ζητήσαµε να υπάρχει Επιτροπή Κοινωνικού Ελέγχου τοπικά,
ενώ θα δηµιουργήσουµε εθνική επιτροπή για το ζήτηµα αυτό, για
να έχουν αδιαµεσολάβητη πρόσβαση οι πολίτες και οι φορείς
του Βόλου στα δεδοµένα, για να ξέρουν τι γίνεται µέσα στο ερ-
γοστάσιο. Μάλιστα, επειδή γίνεται µια συζήτηση για µια δειγµα-
τοληψία που είχε πρόβληµα -µας ενηµέρωσε ο Δήµος Βόλου µε
έγγραφο, αλλά ποτέ δεν µας έστειλε κανείς δεδοµένα για αυτό-
εµείς ζητήσαµε να γίνει νέα δειγµατοληψία του αµφιλεγόµενου
φορτίου, παρουσία των κοινωνικών εταίρων, και να έρθουν επι-
τέλους τα στοιχεία στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, διότι έχουµε
την ευθύνη να τα δώσουµε στην κοινωνία. 

Εµείς πρέπει να συνοµιλούµε ανοιχτά µε την κοινωνία, κύριε
Μπουκώρο, ακριβώς για να λύσουµε τέτοιες φοβίες, που είπατε
κι εσείς ότι µπορεί να υπάρχουν.

Φυσικά, ζητήσαµε να έρθει η «ΑΓΕΤ ΗΡΑΚΛΗΣ» στο περιφε-
ρειακό συµβούλιο, στο δηµοτικό συµβούλιο και σε ειδικές συνε-
δριάσεις του Τεχνικού Επιµελητήριου και του Ιατρικού Συλλόγου,
διότι πρέπει να αποδείξει και να επιδείξει τα αποτελέσµατα της
ορθής χρήσης. Εµείς έχουµε πάρει δεδοµένα και γνωρίζουµε ότι
έγινε την προηγούµενη χρονιά.

Αν δεν είχαµε τα δεδοµένα αυτά, δεν θα επιτρέπαµε να συνε-
χιστεί η χρήση του απορριµµατογενούς καυσίµου. Και έχουµε
ήδη δώσει εντολή, µε περυσινή δική µου εγκύκλιο, να σταµατήσει
άµεσα η χρήση, αν υπάρχει η παραµικρή υπέρβαση ενός ρύπου

µε βάση την ευρωπαϊκή νοµοθεσία.
Νοµίζω ότι αυτά κατ’ αρχάς, διευκρινίζουν ότι και αυστηρές

προδιαγραφές υπάρχουν και οι προδιαγραφές αυτές τηρούνται.
Και το λέω αυτό, διότι ρωτήσατε αν µπορούµε να εγγυηθούµε
για την ασφάλεια της υγείας και της λειτουργίας του εργοστα-
σίου. 

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι ήδη η ευρωπαϊκή τσιµεντοβιο-
µηχανία έχει στραφεί προς τα εναλλακτικά καύσιµα. Και όλοι οι
Ευρωβουλευτές του δηµοκρατικού τόξου πέρυσι το Φεβρουά-
ριο, µε προτροπή του Υπουργείου Περιβάλλοντος, στηρίξαµε την
Ελληνική Τσιµεντοβιοµηχανία να µην εφαρµοστεί σε αυτήν
φόρος διαρροής άνθρακα, για να περάσει στα εναλλακτικά καύ-
σιµα, όπως έχει περάσει όλη η Ευρώπη. Όµως, αυτό πρέπει να
γίνει µε ασφάλεια για την υγεία των πολιτών.

Εµείς, λοιπόν, πρέπει να κάνουµε έναν εθνικό οργανισµό µέσα
στο Υπουργείο µας, που να ελέγχει το απορριµµατογενές καύ-
σιµο που θα παράγεται στην Ελλάδα, να εξασφαλίζει ότι είναι χα-
µηλού χλωρίου, χαµηλού υδραργύρου και υψηλής θερµογόνου
δύναµης και να ελέγχει ότι οι επιχειρήσεις θα το χρησιµοποιούν
µε ασφάλεια, διότι αυτή η στροφή εµπεριέχει προφανώς υψηλό
τεχνολογικό και επιστηµονικό φορτίο, εµπεριέχει δυνατότητες
και προοπτικές και για τους επιστήµονες της χώρας και για την
οικονοµία της χώρας, αλλά πρέπει να γίνει µε ασφάλεια. Αν δεν
τροφοδοτηθεί από την αρχή µε ασφάλεια και διαφάνεια, θα
υπάρχουν αυτοί οι κίνδυνοι και οι ανησυχίες. 

Πρέπει από τώρα, λοιπόν, να ξεκαθαρίσουµε ότι θα κάνουµε
ό,τι είναι δυνατόν για να µην υπάρχει κανένα σκοτεινό σηµείο στη
χρήση του RDF. Θα είναι απόλυτα διαυγής εκ µέρους µας, µε
ανοιχτές βάσεις δεδοµένων. 

Γι’ αυτό και συµφωνήσαµε µε την Ελληνική Τσιµεντοβιοµηχα-
νία να γίνονται σε όλα τα ελληνικά εργοστάσια τσιµέντου δώδεκα
αναλύσεις τον χρόνο διοξινών και φουρανίων αντί δύο που έλεγε
το ευρωπαϊκό πλαίσιο, να είναι on line επτά ατµοσφαιρικοί ρύποι,
που δεν το προέβλεπε το ευρωπαϊκό θεσµικό πλαίσιο, και να
αναρτώνται τα αποτελέσµατα διοξινών και φουρανίων στο δια-
δίκτυο για να τα βλέπουν όλοι οι πολίτες. Και έχει γίνει µια πολύ,
αν θέλετε, καινοτόµα συζήτηση, που θα βοηθήσει τη χώρα µας,
αλλά -όπως πιστεύουµε- και την Ελληνική Τσιµεντοβιοµηχανία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Σε κάθε περίπτωση, θα τα συζητήσουµε και στη Βουλή. Θα
επανέλθουµε. Θα προχωρήσουµε σε ένα νέο πρωτόκολλο µε την
Ένωση Τσιµεντοβιοµηχανιών και θα ενηµερώνουµε κάθε εβδο-
µάδα -µε αυτά που δώσαµε και προχτές στους πολίτες του
Βόλου-, απευθείας, για να µην υπάρχει καµµία ανησυχία. Από µέ-
ρους µας κάνουµε τα πάντα για να µην υπάρχει κανένα πρό-
βληµα στη δηµόσια υγεία. Αν υπάρχει οποιοδήποτε επιστηµονικό
δεδοµένο, αποτελέσµατα ευρωπαϊκού θεσµικού πλαισίου, ευρω-
παϊκής επιστηµονικής έρευνας που πρέπει να εισαχθεί στην Ευ-
ρώπη ή στην Ελλάδα, θα σας παρακαλούσα να µας κατατεθούν,
γιατί δεν έχει έλθει κάτι τέτοιο µέχρι τώρα στο Υπουργείο µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1587/2-5-2018 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Δωδεκανήσου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ
- ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Μετανα-
στευτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ανάγκη ριζικής αναθεώρησης της
πολιτικής των hot spots».

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, όταν άρχισε αυτή η ιστορία

µε τα hot spots, είχα κάνει επανειληµµένες ερωτήσεις στη Βουλή
και είχα αρθρογραφήσει, λέγοντας ότι για τους λόγους που
υπάρχουν -να µην τους αναπτύξω τώρα-, θα µετατραπούν σιγά-
σιγά από χώροι υποδοχής σε χώρους εγκατάστασης, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται όταν είναι χώροι εγκατάστασης. Είχα πει τότε
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ότι θα πρέπει σε επίπεδο αρχηγών κρατών, να θέσουµε ξανά το
θέµα αυτό, όσον αφορά, δηλαδή, το πώς θα γίνεται η υποδοχή,
πώς θα µεταφέρονται αµέσως από τα νησιά εις την ενδοχώρα,
ούτως ώστε στην ενδοχώρα να γίνεται η επεξεργασία όλων των
θεµάτων, καταγραφή ασύλου κ.λπ..

Δυστυχώς αυτό δεν έγινε πραγµατικότητα µέχρι σήµερα και
τα προβλήµατα είναι ορατά. Φωνάζει, για παράδειγµα, ο Μητρο-
πολίτης της Σάµου ότι αλλοιώνεται η πληθυσµιακή σύνθεση, φω-
νάζει η Λέσβος για τα γεγονότα τα οποία ξέρετε και τα
αντιµετωπίζετε. Βεβαίως, το ερώτηµα είναι τι πρέπει να γίνει από
εδώ και µπρος.

Γιατί το λέω αυτό; Διότι ανάλογα µε την εξωτερική πολιτική
της Τουρκίας, µπορεί να συµβεί το οτιδήποτε. Δηλαδή, δεν είναι
ανάγκη να γίνει πόλεµος για να καταληφθούν µικρά νησιά. Μπο-
ρεί να έλθουν γεµάτες βάρκες µε τα τρία εκατοµµύρια µετανά-
στες που υπάρχουν αυτή τη στιγµή στην Τουρκία και βεβαίως να
υπάρξει ένα µεγάλο πρόβληµα. Δεν µπορεί να το αποκλείσει κα-
νείς αυτό.

Κατά συνέπεια το ερώτηµα που τίθεται -και στη δευτερολογία
µου θα µου δοθεί ο χρόνος να το αναπτύξω περισσότερο- είναι
πώς σκέφτεστε εσείς προσωπικά και η Κυβέρνηση να αντιµετω-
πίσει αυτό το πρόβληµα όχι πυροσβεστικά, αλλά ουσιαστικά.

Δηλαδή, να αναφέρει στους Ευρωπαίους συνεταίρους µας -
ας το πω έτσι- ότι, «δεν µπορείτε να κλείνετε εσείς τα σύνορά
σας κατά βούληση και χωρίς επιπτώσεις…» -και µιλώ για κράτη
της Κεντρικής Ευρώπης- «…και εµείς εδώ να κινδυνεύουµε να
αλλοιωθεί η πληθυσµιακή σύνθεση των νησιών µας». Είναι ζωτι-
κής σηµασίας για την ίδια τη χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρo.

Την ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής κ. Δηµήτριος Βίτσας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κρεµαστινέ, στην ερώτησή σας βάζετε ορισµένα υπαρ-

κτά ζητήµατα, τα οποία, κατά τη γνώµη µου, θα πρέπει να απο-
τελέσουν στοιχεία ουσιαστικού διαλόγου και κοινής πρακτικής
ανάµεσα στις δηµοκρατικές δυνάµεις. Αυτό είναι συγκεκριµένο.

Θα έχουµε µια µεγάλη ευκαιρία από την Τρίτη, που θα συζη-
τήσουµε µια νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου κατά την
οποία θα ενσωµατώσουµε δύο ευρωπαϊκές οδηγίες και θα κά-
νουµε αλλαγές στη διαδικασία ασύλου και στη διαδικασία έντα-
ξης, να το κουβεντιάσουµε.

Πρέπει να συµφωνήσουµε, όµως, σε ορισµένα πράγµατα.
Κατ’ αρχάς να πω ότι είναι θεµιτές οι ανησυχίες. Αυτή τη

στιγµή που µιλάµε ο διευθυντής της Υπηρεσίας Πρώτης Υποδο-
χής και Ταυτοποίησης βρίσκεται στη Μόρια. Ξέρουµε πολύ καλά
ποια είναι τα προβλήµατα που κατά κύριο λόγο προέρχονται από
τις ροές, αλλά δεν γεννούν τις εκρήξεις. Τι εννοώ µε αυτό; Θε-
µιτή η ανησυχία, αναγκαίος ο διάλογος, ατυχής, κατά τη γνώµη
µου, η έµπνευση ορισµένων φορέων της Λέσβου να µην συµµε-
τάσχουν στον διάλογο. Θα µπορούσαν να κάνουν και τη διαµαρ-
τυρία και τον διάλογο. Αυτό εννοώ. Σε καµµία, όµως, περίπτωση
δεν πρόκειται και σε προσωπικό και σε πολιτικό επίπεδο να συν-
διαλλαγώ µε εκείνες τις φασιστικές οµάδες οι οποίες θέλουν να
πατήσουν στο υπαρκτό πρόβληµα και να επηρεάσουν τη συντρι-
πτική πλειονότητα του κόσµου, η οποία ανησυχεί. Την συντρι-
πτική πλειονότητα εγώ την κατανοώ. Άρα υπάρχει µια σαφής
διάκριση.

Θα προχωρήσω στην ερώτησή σας. Ξέρετε κι εσείς πολύ καλά
ότι ο τρόπος λειτουργίας έχει ως οµπρέλα τη Συνθήκη της Γε-
νεύης και το Πρωτόκολλο της Νέας Υόρκης, τη διεθνή νοµοθε-
σία, την εσωτερική νοµοθεσία, τις διεθνείς συµφωνίες και τις
διεθνείς συνεννοήσεις. Νοµίζω ότι από κάποιο λάθος µπήκε το
θέµα της καταγραφής. Είναι διεθνής πρακτική η καταγραφή να
γίνεται στις πύλες εισόδου κάθε χώρας. Αναφέρετε στην ερώ-
τησή σας την καταγραφή του αιτούντος άσυλο στη διαδικασία
του ασύλου.

Αυτή τη στιγµή λειτουργούµε µε βάση την κοινή δήλωση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την Τουρκία. Έχουµε υποβάλει προτά-

σεις για το πώς µπορούν τα νησιά να αποσυµπιεστούν. Αίφνης -
σας λέω τη δική µας πρόταση που έχει υποβληθεί από το Υπουρ-
γείο- µε έναν τακτικό και κατόπιν συνεννόησης τρόπο, να υπάρχει
µια µεταφορά στην ενδοχώρα υπό µια περιφρούρηση, θα έλεγε
κανείς, η οποία δεν θα αµφισβητείται, να γίνονται εδώ οι διαδι-
κασίες του ασύλου και έτσι όσοι είναι να επιστραφούν, να επι-
στρέφονται κι όσοι είναι να πάρουν άσυλο, να παίρνουν άσυλο.
Αυτό δεν έχει γίνει δεκτό προς στιγµήν ούτε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση ούτε από την Τουρκία.

Είχα, όµως, την ευκαιρία και στη Μυτιλήνη και στη Βουλή να
µιλήσω για έναν στόχο και ένα σχέδιο µε το οποίο φτάνουµε στον
στόχο όσον αφορά στα νησιά, γιατί η αποσυµπίεσή τους είναι
αναγκαία. Ο στόχος αυτός έχει να κάνει µε το γεγονός ότι πρέπει
να φτάσουµε στα τέλη Σεπτεµβρίου, ώστε ο πληθυσµός των αι-
τούντων ασύλου που µένουν στα νησιά να είναι αντίστοιχος µε
τη δυναµικότητα των κέντρων υποδοχής. Αυτό πρακτικά σηµαίνει
ότι πρέπει να ενδυναµώσουµε και να επιταχύνουµε τις διαδικα-
σίες του ασύλου σε πρώτο βαθµό.

Αφού τις επιταχύνουµε, πρέπει συγχρόνως να µεταφέρουµε
και αυτούς που έχουν δικαίωµα και τις ευάλωτες οµάδες, οι
οποίες δεν είναι λίγες. Σας λέω ότι το 38% από τους αιτούντες
άσυλο είναι ευάλωτες οµάδες και έχουν δικαίωµα και άρσης του
γεωγραφικού περιορισµού και να έρθουν στο εσωτερικό της
χώρας.

Προσπαθούµε να λύσουµε γρήγορα, αναπτύσσοντας και προ-
σανατολίζοντας συγκεκριµένα τις επιτροπές προσφυγών -δη-
λαδή λέµε τέσσερις στη Λέσβο, δύο στη Χίο, δύο στη Σάµο, µία
στη Λέρο, µία στην Κω- και µε αυτόν τον τρόπο να προχωρή-
σουµε και γρήγορα και καλύτερα τόσο στις επιστροφές µε βάση
την κοινή δήλωση όσο και στις οικειοθελείς επιστροφές.

Χθες µάλιστα είχα µια συνάντηση που αφορούσε τις οικειοθε-
λείς επιστροφές. Έχουν γίνει οικειοθελείς επιστροφές, δέκα χι-
λιάδες µέσα στο 2017, αλλά µε αυτόν τον τρόπο διαµορφώνεται
το πλαίσιο, το οποίο βέβαια πάλι εξαρτάται από τις ροές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, αν θέ-
λετε, ολοκληρώστε. Έχετε και τη δευτερολογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Και εξαρτάται πάλι από τις ροές γιατί στους τέσσερις πρώτους
µήνες του 2018 είχαµε µια αύξηση των ροών που υπερβαίνει το
60%, σε σχέση µε το 2017, στα νησιά και οκταπλασιασµό στον
Έβρο. Τώρα, τις τελευταίες ηµέρες, στον Έβρο είναι πολύ κα-
λύτερη η κατάσταση και στα νησιά έχει επίσης κατέβει. Αυτό έχει
να κάνει βέβαια και µε τις διεθνείς συνεννοήσεις και µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και µε την ίδια την Τουρκία.

Άρα, αυτό είναι περίπου το σχέδιο, το έχω ήδη αναπτύξει,
αλλά θα έχω την ευκαιρία την Τρίτη να το αναπτύξω περισσό-
τερο, γιατί κατανοούµε την ανάγκη και να αποσυµπιεστούν τα
νησιά, αλλά δεν µπορούµε να επαναφέρουµε τα νησιά ως «tran-
sition µέρη» όπου θα δηµιουργήσουν µια συνεχή ροή από την
πλευρά της Τουρκίας, χωρίς πλέον όρους και όρια, και θα ξανα-
ζήσουµε το 2015, που θυµόσαστε ότι υπήρχε η Σούδα στη Χίο,
υπήρχαν δέκα καταυλισµοί στην Μυτιλήνη, υπήρχε ο κόσµος που
ήταν µε σκηνές στο λιµάνι στην Κω και θα έλεγε κανείς ότι η µο-
ναδική κάπως ευπρεπής κατάσταση του 2015 ήταν στη Λέρο.

Τα υπόλοιπα θα σας τα πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό.
Κύριε Πρόεδρε, πριν σας δώσω τον λόγο, θα ήθελα να κάνω

δύο ανακοινώσεις.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Γέρακα.

Επίσης, τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο
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εκπαιδευτικοί συνοδοί από τα Εκπαιδευτήρια Παναγιωτόπουλου.
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Για να γνωρίζετε λίγο και τη διαδικασία που παρακολουθείτε,

είναι η διαδικασία των επίκαιρων ερωτήσεων, κατά τις οποίες έχει
το δικαίωµα ο εκάστοτε Βουλευτής να απευθύνει ένα ερώτηµα
απευθείας στον Υπουργό και να έρθουν εδώ να κάνουν µια συ-
ζήτηση µε πρωτολογία και δευτερολογία. Η συγκεκριµένη ερώ-
τηση είναι από τον Ε’ Αντιπρόεδρο της Βουλής προς τον Υπουρ-
γό Μεταναστευτικής Πολιτικής, σχετικά µε το µείζον θέµα που
απασχολεί τη χώρα µας σχετικά µε τις µεταναστευτικές ροές και
την καλύτερη διαχείριση αυτών.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Όπως είδατε, κύριε Υπουργέ, δεν αµφισβητώ καθόλου τις
προσπάθειες τις δικές σας, αλλά και του προηγούµενου Υπουρ-
γού. Επίσης, δεν αµφισβητώ και τις προσπάθειες που ασφαλώς
κάνει ο Πρωθυπουργός σε επικοινωνιακό επίπεδο µε τους άλ-
λους Πρωθυπουργούς. Όµως, αυτό που λέω είναι ότι, πρέπει σε
φανερό επίπεδο, δηλαδή να δηµιουργήσουµε θέµα σε επίπεδο
αρχηγών κρατών, καθώς πρέπει να υπάρχει κι ένα plan B, σε πε-
ρίπτωση που συµβούν όλα αυτά που ανέπτυξα στην πρωτολογία
µου, όσον αφορά το τι θα κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν µπορεί
να µας αφήσει έτσι. Αυτό είναι το ερώτηµα. Νοµίζω ότι είναι µεί-
ζον το θέµα, γιατί έκανα και την αρχική εισαγωγή ότι είχα προ-
βλέψει, δυστυχώς, ότι τα hot spots θα γίνουν όπως είναι σήµερα
κι επιβεβαιώθηκα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, επανέρχοµαι σήµερα, ανησυχώντας πραγµα-
τικά και ως Βουλευτής -αν θέλετε- του Αιγαίου. Ανησυχώ όχι
µόνο για το Αιγαίο, αλλά και για την ύπαρξη της χώρας, διότι βλέ-
πετε ότι αγοράζουν όπλα, εξοπλισµούς εκατέρωθεν και όλα
αυτά, και δεν µπορεί αυτό το πράγµα η Ευρωπαϊκή Ένωση να το
αντιµετωπίζει όπως το αντιµετωπίζει, δηλαδή να λέει «είναι δικό
σας το πρόβληµα -της Ελλάδας και της Ιταλίας-, εµείς εδώ θέ-
λουµε την ησυχία µας». Τότε τι Ευρωπαϊκή Ένωση έχουµε;

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο κάνω αυτή την ερώτηση. Βεβαίως,
µπορεί να µου πείτε «έπρεπε να την κάνετε στον Πρωθυπουργό».
Εντάξει, αλλά την κάνω σε σας, εµµέσως προς τον Πρωθυ-
πουργό, διότι θεωρώ ότι το θέµα αυτό είναι ζωτικής σηµασίας
για τη χώρα και κατά τη γνώµη µου, δεν έχει κλείσει καθόλου.

Χωρίς, λοιπόν, να αµφισβητώ τα πάντα, προτείνω κάτι το οποίο
αυτή τη στιγµή νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ ουσιαστικό για όλους
µας.

Μία άλλη σκέψη που θα µπορούσα να κάνω -την εκφράζω σε
εσάς αυτήν- είναι η εξής: όπως είναι οι καταυλισµοί των προσφύ-
γων στην Τουρκία, ας φροντίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση, στο ενδε-
χόµενο που συµβούν γεγονότα, να µας εξασφαλίσει τη δυνα-
τότητα τέτοιων καταυλισµών. Διότι εάν συµβούν τέτοια γεγονότα
-εύχοµαι να µη συµβούν-, πρέπει να υπάρχει το plan B. Εάν δεν
υπάρχει το plan B τότε θα έχουµε µεγάλα προβλήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο Αντιπρόεδρο.

Κύρει Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Νοµίζω, κύριε Κρεµαστινέ, ότι αν συζητάµε τα πράγµατα
ψύχραιµα, όπως κάνουµε οι δυο µας αυτή τη στιγµή, αν δεν µπο-
ρούµε να βρούµε λύσεις, που θα ήταν το ευκταίο, τουλάχιστον
µπορούµε να διαµορφώνουµε συνεννοήσεις στην κατεύθυνση
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Τουρκίας.

Εγώ θα σας πω τι προσπάθειες και τι προτάσεις έχουµε κάνει,
ανοικτά. Σας ανέφερα µία προηγουµένως. Εµείς έχουµε κάνει
πολύ συγκεκριµένες προτάσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση για ένα
κοινό σύστηµα εξέτασης του ασύλου. Δεύτερον, ένα κοινό σύ-
στηµα επιστροφών. Τρίτον, ένα σύστηµα διαδικασιών εξέτασης
όπου όταν είναι παραπάνω από έναν αριθµό αµέσως θα µπορούν
να πηγαίνουν σε άλλες χώρες της Ευρώπης και να εξετάζεται
εκεί η αίτηση ασύλου. Είναι τρεις πολύ συγκεκριµένες προτά-
σεις.

Το τέταρτο που έχουµε κάνει είναι ότι οι πέντε χώρες πρώτης

υποδοχής στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή η Ισπανία, η Ιταλία,
η Μάλτα, η Ελλάδα και η Κύπρος, έχουµε καταθέσει δεκατρείς
κοινές θέσεις στη συζήτηση για το Δουβλίνο IV. Και υπάρχει και
συγχρόνως µια ολοκληρωµένη πίεση, γιατί εσείς σωστά το εί-
πατε, ώστε να υπάρχει η ουσία της κοινής δήλωσης. Η ουσία της
κοινής δήλωσης, η καρδιά της κοινής δήλωσης είναι η συµφωνία
ανάµεσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Τουρκία, να διατηρεί
η Τουρκία τους προσφυγικούς και µεταναστευτικούς πληθυ-
σµούς και να κάνει άλλα πράγµατα που κάνει στο έδαφός της
και να δίνονται χρήµατα προς τούτο στη Τουρκία -γι’ αυτό δίνον-
ται- και ως διορθωτικός µηχανισµός είναι οι επιστροφές.

Υπάρχουν και άλλα δύο ζητήµατα. Το ένα ζήτηµα είναι η κοινή
προσπάθεια να κτυπηθούν οι διακινητές, δηλαδή αυτοί οι εγκλη-
µατίες ανθρώπων, που είναι το βασικό. Και το δεύτερο είναι η
Τουρκία να έχει µια µεγαλύτερη ευθύνη για την προάσπιση, τη
θωράκιση -και µιλάω για τις µεταναστευτικές ροές- των χερσαίων
συνόρων της.

Βρισκόµαστε -και το επαναλαµβάνω- σε συνεννόηση τόσο µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση και µε τους αντίστοιχους επιτρόπους όσο
και µε την τουρκική πλευρά. Έχουµε ανοίξει έναν δίαυλο. Αυτό
φαίνεται ότι ως τώρα έχει κάποια αποτελέσµατα.

Συγκεκριµένα, στις 24 Απριλίου του 2018 στα κρατητήρια του
Έβρου υπήρχαν χίλιοι διακόσιοι εβδοµήντα. Εχθές ήταν εκατόν
δεκαεννέα. Αυτό έχει να κάνει µε τις ίδιες τις ροές. Έχουν πέσει
οι ροές στον Έβρο. Αν µε ρωτήσει κανείς «είστε σίγουρος ότι
αυτό θα διατηρηθεί;» εγώ θα πω ότι πρέπει να προσέχουµε, να
παρακολουθούµε, να συνεχίσουµε και να µη χαλαρώνουµε.

Υπάρχει το µεγάλο πρόβληµα της Λέσβου, που είναι κύριο.
Εγώ αν θα µου λέγατε να κάνω µια κατηγοριοποίηση, θα έλεγα:
Λέσβος, Σάµος, Χίος. Σε αυτή την κατεύθυνση εργαζόµαστε, αλ-
λά όχι µε τον τρόπο που θα προκαλούµε καινούργιες ροές προς
την Ελλάδα, γιατί αν, ας πούµε, παίρνεις εκατό ανθρώπους, γιατί
είναι ευάλωτοι, από τη Λέσβο και την επόµενη µέρα το πρωί έρ-
χονται εκατό από την πλευρά της Τουρκίας, αυτό θα σηµαίνει
µηδέν.

Αυτό έχει και διαδικασίες συνεννόησης και διαδικασίες επι-
στροφών και συγχρόνως χρειάζεται µια ισορροπία που να αφορά
και τα δικαιώµατα και τη βελτίωση της ζωής των κατοίκων στη
Μόρια, στα Πάµφιλα, στην Παναγιούδα κ.λπ..

Και γι’ αυτό λέω ότι όταν µπαίνεις σε ένα τέτοιο αναπτυξιακό
συνέδριο και συζητάς βρίσκεις λύσεις.

Σε αυτή την κατεύθυνση θα συνεχίσουµε, χωρίς να αφήνουµε
πίσω µας τη βασική µας κατεύθυνση και τη βασική µας πολιτική.
Η βασική µας πολιτική είναι οι νόµιµες οδοί µετανάστευσης και
ο αλληλέγγυος καταµερισµός του προσφυγικού ζητήµατος σε
όλη την Ευρώπη, κάτι στο οποίο µια σειρά από χώρες δεν συµ-
µετέχουν, έχουν µηδενική συµµετοχή. Αυτό είναι το βασικό και
είναι από τα ζητήµατα που φαντάζοµαι ότι κι ο Υπουργός Εξωτε-
ρικών, αλλά και εγώ ο ίδιος συζητάµε και στα ευρωπαϊκά fora και
στις ευρωπαϊκές διαδικασίες κι ελπίζω ότι θα είναι και ένα από
τα κύρια ζητήµατα συζήτησης και στη συνάντηση που γίνεται
ανάµεσα στα Βαλκάνια και στις χώρες του Βίσεγκραντ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 1584/2-5-2018 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της
Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανατροπή φορτηγού στη
Χαλκιδική».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε το δελτίο Τύπου που ανήρτησε

στην ιστοσελίδα της η «HELLAS GOLD» στις 10 Μαρτίου του
2018 είχαµε µια ανατροπή ενός φορτηγού εργολάβου που συ-
νεργάζεται µε την εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», το οποίο
εκτελούσε µεταφορά υλικού αποκατάστασης.

Επειδή, κύριε Υπουργέ, το δελτίο Τύπου το οποίο εξέδωσε και
ανήρτησε στην ιστοσελίδα της η εταιρεία αφήνει πολλές ασά-
φειες µε εκφράσεις -θα µου επιτρέψετε να σας πω- όπως «για
την άµεση αποµάκρυνση του υλικού που διέρρευσε λόγω της
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ανατροπής του οχήµατος», «το υλικό έχει πιστοποιηθεί ως µη επι-
κίνδυνο», «µεταφορά υλικού που προέρχεται από τον καθαρισµό
και την αποκατάσταση υπολειµµάτων καθαρισµού», η ερώτηση
είναι απλή:

Κύριε Υπουργέ, τι ακριβώς µετέφερε το συγκεκριµένο φορ-
τηγό και σε τι βαθµό είναι επικίνδυνο αυτό για τη δηµόσια υγεία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σαρίδη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σαρίδη, πράγµατι αναφέρεστε σε περιστατικό το οποίο

έλαβε χώρα την 10η Μαρτίου στο όγδοο χιλιόµετρο της οδού
Ολυµπιάδας - Στρατωνίου και ήταν µια ανατροπή φορτηγού που
µετέφερε απόβλητα της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ». Άµεσα επιθεω-
ρητές περιβάλλοντος του Σώµατος της Επιθεώρησης Περιβάλ-
λοντος από τη βόρειο Ελλάδα ενηµερώθηκαν από την Αστυνοµία
και µετέβησαν στο σηµείο. Από την αυτοψία των επιθεωρητών
στο ατύχηµα διαπιστώθηκε και από εµάς διαφυγή των µεταφε-
ρόντων στερεών αποβλήτων επί του εδάφους, σε περιορισµένη
βέβαια έκταση. Τα απόβλητα µεταφέρονταν για οριστική διάθεση
στην εγκατάσταση αποβλήτων του Χώρου Υγειονοµικής Ταφής
Επικινδύνων Αποβλήτων ΧΥΤΕΑ Κοκκινόλακα της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ» από την κοινοπραξία «ΑΚΤΩΡ - ΗΛΕΚΤΩΡ Α.Ε.», σύµ-
φωνα µε άδεια συλλογής και µεταφοράς µη επικινδύνων αποβλή-
των που διαθέτει η εν λόγω εταιρεία και εκδόθηκε από τη
ΔΙΠΕΧΩ της αποκεντρωµένης διοίκησης.

Σύµφωνα µε τους υπεύθυνους των εταιρειών, πρόκειται για
υπόλειµµα από επιβαρυµένα εδάφη από την παλιά λίµνη Τελµά-
των Ολυµπιάδας που προέκυψαν στο πλαίσιο υλοποίησης του
έργου αποκατάστασης. Οι επιθεωρητές περιβάλλοντος έλαβαν
δείγµα από τον σωρό των αποβλήτων παρουσία της Αστυνοµίας
και των εκπροσώπων των εταιρειών. Το δείγµα έχει αποσταλεί
στο Γενικό Χηµείο του Κράτους και στο ΙΓΜΕ, για να γίνει ανά-
λυση, έτσι ώστε να εξεταστεί αν είναι επικίνδυνο ή µη επικίνδυνο
απόβλητο. Την ίδια µέρα βέβαια έγινε καθαρισµός της περιοχής,
ως οφείλαµε, και επιβεβαιώθηκε αυτό από την Αστυνοµία και ζη-
τήθηκαν στοιχεία από τις εταιρείες, ώστε να διερευνηθεί περαι-
τέρω η υπόθεση από τους επιθεωρητές περιβάλλοντος εν ανα-
µονή και των αποτελεσµάτων των χηµικών αναλύσεων, για να
γίνει και η έκθεση ελέγχου.

Πρέπει να σας πω εκ των προτέρων, γιατί ήταν παλαιότερα το-
ποθετηµένη η ερώτησή σας, δηλαδή την έχετε καταθέσει εδώ
και αρκετό καιρό και είχαµε χρόνο για να ελέγξουµε τα στοιχεία,
ότι δυστυχώς αυτή η ανάλυση και η αξιολόγηση και η κατάταξη
δεν µπορεί να ολοκληρωθεί σε σύντοµο χρονικό διάστηµα και
δεν µπορούσαµε να απαντήσουµε και νωρίτερα, γιατί δεν είχαµε
πλήρη ολοκλήρωση των αναλύσεων.

Μετά το συµβάν του ατυχήµατος σχηµατίστηκε αυτεπάγγελτα
δικογραφία δυνάµει του άρθρου 243 παράγραφος 2 του Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας. Το Αστυνοµικό Τµήµα Αρναίας µετά την
ολοκλήρωση της προκαταρκτικής εξέτασης θα αποστείλει τη δι-
κογραφία στην Εισαγγελία Χαλκιδικής για τις δικές της κατά τον
νόµο ενέργειες. Το προανακριτικό υλικό συγκεντρώνεται χωρίς
δηµοσιότητα δυνάµει του άρθρου 241 του κώδικα και συνεπώς
επί του παρόντος δεν µπορούν να δηµοσιοποιηθούν µε κανέναν
τρόπο στοιχεία που περιλαµβάνονται στη δικογραφία παρά µόνο
µε εντολή εισαγγελέα.

Η υπηρεσία µας, βέβαια, µετά την αξιολόγηση των αναλύσεων
θα αποστείλει το σύνολο των στοιχείων στο Αστυνοµικό Τµήµα
Αρναίας και στις περιπτώσεις που µετά από ένα συµβάν σχηµα-
τιστεί δικογραφία και εµπλέκεται η υπηρεσία του Υπουργείου η
υπηρεσία ενηµερώνει τον εισαγγελέα για κάθε ενέργεια και σε
κάθε περίπτωση προχωράει το δικό της διοικητικό σκέλος αρµο-
δίως, δηλαδή τη σύνταξη έκθεσης ελέγχου, όπως σας είπα, την
κλήση σε απολογία, τη βεβαίωση ή µη παράβασης και την επι-
βολή κυρώσεων. 

Μέχρι στιγµής, λοιπόν, έχουν σταλεί τα στοιχεία στο Γενικό
Χηµείο του Κράτους, έχουν αποσταλεί αποτελέσµατα από το Γε-
νικό Χηµείο του Κράτους. Θα ζητηθεί από το Γενικό Χηµείο του
Κράτους να γίνει αξιολόγηση και κατάταξη, δηλαδή υπάρχει χη-

µική ανάλυση και πρέπει να καταταχθούν ως επικίνδυνα ή µη και
δεν έχουµε στοιχεία ακόµα από το Ινστιτούτο Γεωλογικών Μελε-
τών. 

Θα συνεχίσω στη δευτεροµιλία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό. 
Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι, το θέµα εξελίσσεται.

Βρίσκεται αυτή τη στιγµή σε µία προανακριτική φάση. Και απ’
ό,τι αντιλαµβάνοµαι, ενδεχοµένως και κάποια στοιχεία, τα οποία
µπορεί να έχετε κι εσείς αλλά και ο ανακριτής στα χέρια του, δεν
µπορούν να δηµοσιοποιηθούν. 

Αυτό που θα ήθελα εγώ να σας πω από την πλευρά µου, κύριε
Υπουργέ, είναι ότι ως πολιτεία και εσείς από τη δική σας πλευρά
και εγώ από τη θέση, στην οποία βρίσκοµαι πρέπει να καθησυ-
χάζουµε τους πολίτες για ό,τι αισθάνονται ενδεχοµένως.

Άρα τι έχει κάνει η εταιρεία από τη δική της πλευρά; Πώς η
εταιρεία είναι εντάξει στις υποχρεώσεις της; Πώς τηρεί τις υπο-
χρεώσεις της; Πώς η πολιτεία το ελέγχει αυτό; Τι γίνεται µε τα
απόβλητα; Για τι είδους απόβλητα µιλάµε; Πού πηγαίνουν; Γίνον-
ται έλεγχοι στους χώρους εκείνους για τα απόβλητα της εται-
ρείας; 

Και κάτι το οποίο ενδεχοµένως να µην είναι της παρούσης,
κύριε Υπουργέ, αλλά είναι σηµαντικό και αφορά αυτή την επέν-
δυση. Μπορεί να µην είναι και µέσα στη δικαιοδοσία σας και να
µην µπορείτε να απαντήσετε, αλλά τι γίνεται, κύριε Υπουργέ, µε
τις άδειες; Νοµιµοποιείστε να εκδώσετε νέες άδειες; Διότι σύµ-
φωνα µε αυτά τα οποία πιστεύω εγώ, δεν νοµιµοποιείστε να εκ-
δώσετε άλλες άδειες, νέες άδειες, αν πρώτα δεν αδειοδοτηθεί
συνολικά το νέο υποέργο των Σκουριών κι αν ουσιαστικά δεν εγ-
κριθούν οι τεχνικές µελέτες και το νέο επενδυτικό σχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Σαρίδη. 
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας κ. Σωκράτης Φάµελλος για τρία λεπτά. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Σαρίδη, το τελευταίο σκέλος της
ερώτησής σας αφορά τον αρµόδιο Υπουργό που έχει και την ευ-
θύνη των µεταλλευτικών έργων και των ορυκτών πόρων. Γνωρίζω
ότι πρόσφατα ολοκληρώθηκε η διαιτησία και είχαµε θέσει κι
εµείς ένα ερώτηµα στη διαιτησία, σχετικά µε την ολοκλήρωση
της σύµβασης ή την ακύρωσή της, εφόσον δεν έχει ολοκληρωθεί
η διαδικασία παραγωγής καθαρών µετάλλων ή γιατί δεν έχουν
κατατεθεί οι µελέτες ακόµα γι’ αυτή. Όµως, αυτό πράγµατι είναι
ακόµα σε εκκρεµότητα. Όµως, γι’ αυτά που αφορούν τη δική µου
αρµοδιότητα πρέπει να σας πω ότι η διαχείριση των αποβλήτων
της δραστηριότητας είναι, πράγµατι, ιδιαίτερα σηµαντικό περι-
βαλλοντικό στοιχείο των περιβαλλοντικών όρων του έργου. 

Κι όπως είπα και στην προηγούµενη ερώτηση που ήσασταν
παρών, γι’ αυτό επιτρέψτε µου να το χρησιµοποιήσω, το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος δεν εκπροσωπεί καµµία εταιρεία και δεν
απολογείται και για καµµία εταιρεία. Αντίθετα, ζητάει απ’ όλες
τις εταιρείες να είναι απολύτως αυστηρές στον έλεγχο των πε-
ριβαλλοντικών δραστηριοτήτων τους. Διότι εµείς εδώ εκπροσω-
πούµε και υπερασπιζόµαστε την ανθρώπινη υγεία και το περι-
βάλλον. Και αυτό το κάνουµε για όλες τις δραστηριότητες, γιατί
το περιβάλλον είναι και βασικό στοιχείο της παραγωγής και της
ανάπτυξης της χώρας µας. 

Όσον αφορά, λοιπόν, τα δύο ζητήµατα που θέσατε, τι είναι τα
απόβλητα που διαχειρίζεται η εταιρεία και πού τα πηγαίνει, συ-
νεχίζοντας την προηγούµενη απάντηση, θα σας πω ότι η εταιρεία
έχει αδειοδότηση περιβαλλοντικών όρων, η οποία δόθηκε στις
26 Ιουλίου του 2011. είναι κοινή υπουργική απόφαση και η εν
λόγω ΚΥΑ και η ΜΠΕ που τη συνοδεύει αναφέρει ότι τα ρυπα-
σµένα χώµατα και τα υπολείµµατα που προκύπτουν από τις δια-
δικασίες εξυγίανσης και αποκατάστασης, όπως αυτές που
αναφέρονται στο συγκεκριµένο τέλµα της Ολυµπιάδας, χαρα-
κτηρίζονται ως επικίνδυνα. 

Τον Ιούλιο του 2017 η εταιρεία κατέθεσε µελέτη στη ΔΙΠΑ, στη
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Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης του Υπουργείου,
σύµφωνα µε την οποία τα απόβλητα που έχουν προκύψει από
την επεξεργασία των παλιών τελµάτων είναι µη επικίνδυνα. Η Δι-
εύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης δέχθηκε τις µελέτες και
αποφάνθηκε µε έγγραφό της ότι µπορεί να χρησιµοποιηθούν ως
υλικό λιθογόµωσης και αυτό αφορούσε ένα τµήµα των αποβλή-
των της πλατείας Φιρέ στην Ολυµπιάδα. 

Ζητήσαµε, όµως, από την εταιρεία να επανεξετάσει και να κα-
ταθέσει νέα µελέτη για το σύνολο των υπολοίπων αποβλήτων,
πλην της πλατείας Φιρέ, που ήταν παλιές αποθέσεις και παλιά
απόβλητα. 

Εγώ, λοιπόν, αυτό που έχω να σας πω είναι ότι από το τµήµα
της Ολυµπιάδας από το οποίο προκύπτει ότι είναι το φορτίο,
είναι τµήµα για το οποίο απαιτείται να κατατεθεί χαρακτηρισµός,
γι’ αυτό και κάνουµε την ανάλυση για να δούµε αν είναι επικίν-
δυνο ή όχι. Δεν έχει τοποθετηθεί η πολιτεία σχετικά µε αυτά τα
χαρακτηριστικά. 

Και η εταιρεία έχει µεν υποβάλει χαρακτηρισµό για τα από-
βλητα εµπλουτισµού των εργοστασίων στο Στρατώνι και στον
Μαντέµ Λάκκο -δύο δραστηριότητες-, όµως υπολείπονται αρκετά
ακόµα στερεά απόβλητα, για τα οποία υπάρχει αίτηµα της υπη-
ρεσίας µας προς την εταιρεία να κάνει τη µελέτη χαρακτηρισµού. 

Πράγµατι, υπάρχει ακόµα θέµα, για το οποίο είµαστε σε αλλη-
λογραφία και ζητάµε να χαρακτηριστούν όλα τα απόβλητα, για
να εξασφαλίζεται η ασφάλεια στην υγεία και στο περιβάλλον.

Όσον αφορά τώρα για το πού διατίθενται, σας είπα ότι αυτά
µεταφέρονται στον ΧΥΤΕΑ Κοκκινόλακκα, που είναι ένα έργο υπό
κατασκευή από το 2013, µε ευθύνη της εταιρείας, µε στεγάνωση,
για την οποία ακόµα δεν έχουµε δώσει έγκριση εµείς από τη Δι-
εύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης κι αυτό το γνωρίζει εγ-
γράφως η εταιρεία. 

Για τον λόγο αυτό έχει συσταθεί ειδική επιτροπή από το Υ-
πουργείο µας, η οποία εξετάζει την ασφάλεια της στεγάνωσης
του Κοκκινόλακκα -είναι απόφαση που έχουµε λάβει µε τον
Υπουργό τον τελευταίο ενάµιση χρόνο και υπάρχει στο πεδίο και
δουλεύει- και η οποία υποστηρίζεται και από την αρµόδια επιστη-
µονική επιτροπή που προβλεπόταν στην έγκριση των περιβαλ-
λοντικών όρων. Γι’ αυτό και υπάρχει ένα ζήτηµα, το οποίο συ-
ζητάµε εµείς αυτή την περίοδο, για την ενίσχυση της επιστηµο-
νικής επιτροπής, ώστε να «τρέξουν» οι µελέτες για την ασφάλεια
του Κοκκινόλακκα. 

Παρά ταύτα, πρέπει να σας πω ότι εµείς ουδέποτε διακόψαµε
την εξέλιξη ασφαλών εργασιών. Έχουµε δώσει δύο φορές προ-
σωρινή εξάµηνη άδεια λειτουργίας, για να υπάρχει ασφάλεια στη
διαχείριση αποβλήτων, όµως είµαστε πάρα πολύ αυστηροί. Δεν
θα ολοκληρώσουµε τη διαχείριση αυτή, αν δεν είµαστε απολύ-
τως σίγουροι και για την ασφάλεια της στεγάνωσης και για την
υγειονοµική δραστηριότητα του ΧΥΤΕΑ. Κι αυτό το γνωρίζει και
η εταιρεία. Δηλαδή, µπορεί να µην παρακωλύουµε δραστηριό-
τητες οικονοµικές στη χώρα µας, αν αυτές έχουν εξασφαλίσει το
επίπεδο ασφάλειας του περιβάλλοντος, όµως η περιβαλλοντική
αδειοδότηση είναι πάρα πολύ αυστηρή και θα επιµείνουµε και
στον χαρακτηρισµό των αποβλήτων και στην αξιολόγηση της
στεγάνωσης του ΧΥΤΕΑ Κοκκινόλακκα, στον οποίο, όπως σας
ανέφερα και στο πρώτο σκέλος της ερώτησης, πηγαίνουν τα
απόβλητα. Διότι -κλείνω µε αυτό- είναι σηµαντικές οι οικονοµικές
δραστηριότητες για τη χώρα µας, είναι σηµαντική η εργασία και
η ανάπτυξη, όµως δεν θα γίνει αυτό εις βάρος της ανθρώπινης
υγείας και του περιβάλλοντος. Και σε αυτό θα είµαστε ισότιµοι
και αυστηροί προς όλες τις επιχειρήσεις και προς όλες τις δρα-
στηριότητες που υπάρχουν στη χώρα µας γενικότερα από τον
οικονοµικό ή από τον ανθρώπινο παράγοντα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό. 
Συνεχίζουµε µε την τελευταία ερώτηση για τη σηµερινή συνε-

δρίαση, στην οποία θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας κ. Γεώργιος Σταθάκης. Πρόκειται για τη δεύτερη
µε αριθµό 1591/4-5-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Λαρίσης της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ κ. Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς τον Υπουργό Περι-

βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Θέσπιση ανταποδοτικού τέ-
λους µεγάλων υδροηλεκτρικών σταθµών».

Κύριε Μπαργιώτα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ που ήρθατε σήµερα για την ερώ-

τηση. 
Θυµίζω πολύ σύντοµα ότι µε τον νόµο του 2006, που αφορά

τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, στις οποίες περιλαµβάνονται
τα µικρά υδροηλεκτρικά έργα, έχει θεσπιστεί ανταποδοτικό τέ-
λος ύψους 3%, το οποίο αποδίδεται µέσω των ΟΤΑ στις τοπικές
κοινωνίες. Αυτό δεν ισχύει και δεν καλύπτει τα µεγάλα υδροηλε-
κτρικά τα οποία, όπως γνωρίζετε, είναι πολλά στη χώρα, µε απο-
τέλεσµα σήµερα οι περιοχές, οι οποίες έχουν µεγάλες λίµνες και
µεγάλα υδροηλεκτρικά εργοστάσια, να µην έχουν κανένα αντα-
ποδοτικό κέρδος. Αυτό αφορά έναν αριθµό λιµνών και φραγµά-
των ανά τη χώρα. 

Χαρακτηριστικό, όµως, παράδειγµα και θα ήθελα να επικεν-
τρωθώ εκεί, είναι αυτό του Αχελώου, στον οποίο, όπως γνωρίζετε
πολύ καλά, υπάρχει η ραχοκοκαλιά της υδροηλεκτρικής παρα-
γωγής της ΔΕΗ. Η ΔΕΗ, µε µια σειρά από φράγµατα τελειωµένα,
ηµιτελή ή υπό κατασκευή, έχει επιφέρει τεράστιες επιπτώσεις
περιβαλλοντικές και όχι µόνο στην περιοχή, µην έχοντας αποδώ-
σει ποτέ ιστορικά, από το 1965, κανένα ανταποδοτικό. 

Θυµίζω ότι η περιοχή είναι µια από τις πιο καθυστερηµένες πε-
ριοχές στη χώρας. Έχει την αξία του αυτό. Η δυτική Ευρυτανία
και η Αργιθέα είναι περιοχές µε πολλά προβλήµατα και µηδαµι-
νές υποδοµές. Χαρακτηριστικό της απουσίας του κράτους και
της ΔΕΗ στην περιοχή είναι το παράδειγµα της περίφηµης γέ-
φυρας της Τατάρνας, η οποία κατασκευάστηκε µαζί µε το φράγ-
µα των Κρεµαστών το 1965 και για σαράντα, τουλάχιστον, χρόνια
δεν είχε καν οδικές προσβάσεις. Ήταν προσβάσιµη µόνο από κο-
πάδια αιγοπροβάτων κι από κανέναν άλλον. 

Να σηµειώσω ότι, σε αντίθεση µε τα υδροηλεκτρικά, η ΔΕΗ
έχει αποδώσει στις τοπικές κοινωνίες µε πολλούς τρόπους αν-
ταποδοτικά -και πολύ καλά έχει κάνει- στα λιγνιτωρυχεία, έχον-
τας κάνει παρεµβάσεις τηλεθέρµανσης και διάφορες άλλες
παρεµβάσεις, τόσο στην Κοζάνη όσο και στη Μεγαλόπολη, ενώ
δεν έχει κανενός είδους πολιτική παρεµβάσεων στις περιοχές
που άπτονται των υδροηλεκτρικών. 

Οι ιδιωτικές εταιρείες, όπως οι Βωξίτες Παρνασσού, από το
2012 έχουν δεσµευθεί µε νόµο και αποδίδουν στις τοπικές κοι-
νωνίες της Φωκίδας, οι οποίες είναι ανάλογες από άποψη οικο-
νοµικής ανάπτυξης και προβληµάτων, ένα σηµαντικό µέρος.

Για το συγκεκριµένο θέµα –για να ξαναγυρίσω στο 3%- µε την
κινητοποίηση των τοπικών παραγόντων και των τοπικών αρχών
της περιοχής της δυτικής Ευρυτανίας, της αδελφότητας Γρανι-
τσιωτών, της ΚΕΔΕ και των τοπικών δήµων και κοινοτήτων, το
θέµα έχει φτάσει µέχρι την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Ο κ. Γραµµατικάκης, ο Ευρωβουλευτής του Ποταµιού, έθεσε
το θέµα στην επιτροπή για το εάν θα έπρεπε ή όχι να συµπερι-
ληφθούν τα µεγάλα υδροηλεκτρικά στα υδροηλεκτρικά που απο-
δίδουν το 3%, για να πάρει την απάντηση από την Επίτροπο
Ανταγωνισµού κ. Μαργκρέτε Βεστάγκερ ότι η ειδική εισφορά που
αποδίδεται σε φορείς διαχείρισης δικτύων ή συστηµάτων από
ορισµένους παραγωγούς ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές,
ανεξάρτητα του µεγέθους τους, είναι αθέµιτη διάκριση, εκτός
εάν συντρέχει αντικειµενικός λόγος.

Λέει, λοιπόν, η επίτροπος ότι ακόµα και αθέµιτη διάκριση και
αθέµιτη ενίσχυση της ΔΕΗ µπορεί να θεωρηθεί το γεγονός ότι
έχει εξαιρεθεί από την υποχρέωση να αποδίδει ανταποδοτικό
τέλος στις τοπικές κοινωνίες. 

Η επίκαιρη ερώτηση, λοιπόν, είναι πώς βλέπετε το θέµα και τι
σκοπεύετε να κάνετε γι’ αυτό, για ποιους λόγους δεν θεσµοθε-
τείτε ανταποδοτικό τέλος ειδικά για τα µεγάλα υδροηλεκτρικά
εργοστάσια, γιατί -όπως είπα- υπάρχει λίγο ή πολύ παντού µε
διάφορους τρόπους και, τέλος, εάν όντως υπάρχουν αντικειµε-
νικές συνθήκες που το σταµατάνε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπαργιώτα. 
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Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Η απάντηση είναι πάρα πολύ απλή. Τα µεγάλα υδροηλε-
κτρικά δεν ανήκουν στην κατηγορία των ΑΠΕ. Στην κατηγορία
των ΑΠΕ ανήκουν τα φωτοβολταϊκά, τα αιολικά και τα µικρά υδ-
ροηλεκτρικά.

Γιατί δεν ανήκουν σε αυτή την κατηγορία; Διότι παίζουν άλλον
ρόλο. Όλα αυτά που σας είπα, τα µικρά υδροηλεκτρικά και τα
άλλα, έχουν µια συνεχή ροή, προτεραιότητα στην ένταξη στο σύ-
στηµα και εγγυηµένες τιµές.

Τα µεγάλα υδροηλεκτρικά της ΔΕΗ παίζουν άλλον ρόλο στο
ενεργειακό µας σύστηµα. Πρώτον, δεν έχουν καµµία θετική διά-
κριση. Δεν παίρνουν εγγυηµένη τιµή. Μπαίνουν στο σύστηµα µε
την οριακή τιµή, τη χονδρική τιµή του συστήµατος.

Δεύτερον, δεν έχουν καµµία προτεραιότητα. Είναι συµπληρω-
µατικά. Στηρίζουν για λόγους ασφαλείας το σύστηµα.

Τρίτον, δεν κάνουν µόνο τη δουλειά της ενέργειας. Είναι ταυ-
τόχρονα αρδευτικά, αντιπληµµυρικά και είναι συστήµατα µε τα
οποία λειτουργούµε όλο το σύστηµα των υδάτινων πόρων µε
ασφάλεια για τις περιοχές.

Άρα οι λόγοι, για τους οποίους τα µεγάλα υδροηλεκτρικά δεν
είναι µέρος της αντιµετώπισής τους ως κλασικό σύστηµα ΑΠΕ,
είναι αυτοί. Συνεπώς δεν τίθεται θέµα να αντιµετωπιστούν µε
τους ίδιους όρους και ταυτόχρονα δεν παίζουν τον ρόλο στο
ενεργειακό σύστηµα που παίζουν οι βασικές µονάδες λιγνίτη ή
άλλες µονάδες ενεργειακής παραγωγής, οι οποίες είναι οι µονά-
δες µόνιµης εισαγωγής στο σύστηµα. Είναι αυτές που καθορί-
ζουν τη σταθερότητα του συστήµατος και αποτελούν τις
µονάδες base load, δηλαδή φορτίου µόνιµης παραγωγής ενέρ-
γειας.

Αυτή είναι η ιδιαιτερότητα των µεγάλων υδροηλεκτρικών. Συ-
νεπώς εξαιρούνται και από την ένταξή τους στο καθεστώς των
ΑΠΕ -µε ό,τι αυτό συνεπάγεται- και από τη λειτουργία των βασι-
κών µονάδων παραγωγής του ενεργειακού µας συστήµατος.

Αυτή την ιδιαιτερότητα κατά τη γνώµη µου πρέπει να τη σεβα-
στούµε. Δεν πρέπει να αλλάξει το καθεστώς, παρά µόνο εάν µετά
αλλάξει ο ρόλος που παίζουν τα µεγάλα υδροηλεκτρικά στο σύ-
στηµα.

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν και την απάντηση της κ. Βεστάγκερ, η
απάντηση είναι σαφής. Δεν προσκρούει σε κανένα επίπεδο αν-
ταγωνισµού, ακριβώς επειδή δεν εντάσσονται στο σύστηµα των
ΑΠΕ, όπως είναι τα συνεχούς ροής µικρά υδροηλεκτρικά. Άρα
δεν τα ανταγωνίζονται και δεν προσκρούει σε κανέναν κανόνα
ανταγωνισµού.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπαργιώτας για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Η κουβέντα για το τι είναι µε-

γάλο και τι µικρό υδροηλεκτρικό έργο και για το τι ρόλο παίζει
στο σύστηµα είναι κατανοητή και µε ξεπερνά από άποψη ειδικό-
τητας και εξειδίκευσης στα θέµατα της ενέργειας. Είµαι σίγου-
ρος, όµως, ότι ξεπερνάει η ανάλυση που κάνετε και την αντίληψη
που έχουν οι τοπικοί πληθυσµοί και οι τοπικές κοινωνίες για τη
διάκριση που εν τοις πράγµασι γίνεται εις βάρος τους.

Νοµίζω ότι δηλώσατε µε σαφήνεια ότι δεν σκοπεύετε να κά-
νετε κανενός είδους κίνηση όσον αφορά την ανταποδοτικότητα
ή τη στήριξη από τη ΔΕΗ, η οποία καλώς ή κακώς εκµεταλλεύε-
ται πόρους και διαταράσσει και το οικολογικό περιβάλλον.

Η πολιτική σας παράταξη ήταν αυτή η οποία ξεσήκωσε κυριο-
λεκτικά τον τόπο τα τελευταία τριάντα χρόνια και ακύρωσε ή
άφησε ηµιτελή µε διάφορες παρεµβάσεις -πολιτικές και δικαστι-
κές- τα έργα στη Μεσοχώρα και στη Συκιά, για να περάσω στο
δεύτερο µέρος της ερώτησης, µε κύριο επιχείρηµα ότι πρόκειται
για µια σοβαρή οικολογική διαταραχή και οι οικολογικές επιπτώ-
σεις στην περιοχή είναι τροµακτικές. 

Για αυτά η ΔΕΗ, όπως γνωρίζετε καλύτερα από εµένα, δεν έχει
κάνει το παραµικρό για τις περιοχές. Σας είπα το παράδειγµα της
γέφυρας της Τατάρνας, αλλά υπάρχουν τεράστια παραδείγµατα
εγκατάλειψης, πραγµατικά, διακοπής της κυκλοφορίας λόγω της
ύπαρξης των λιµνών των έργων της ΔΕΗ, στα οποία δεν έχει

δοθεί κανείς ανταποδοτικός πόρος ή δεν έχει αποκατασταθεί σε
πολλές περιπτώσεις για δεκαετίες ολόκληρες η ΔΕΗ. 

Αν ξεπεράσουµε, λοιπόν, το τεχνικό ζήτηµα, το οποίο εγώ σας
είπα προηγουµένως ότι µε ξεπερνά, κάποιου είδους ανταπόδοση
στην τοπική κοινωνία νοµίζω ότι είναι υποχρέωση και της ΔΕΗ
και του µελλοντικού ιδιοκτήτη ενδεχοµένως στο απώτερο µέλ-
λον, µιας και το µέλλον της ΔΕΗ και των συγκεκριµένων εγκατα-
στάσεων είναι υπό συζήτηση εδώ και πολλά χρόνια. Η Κυβέρ-
νησή σας υιοθέτησε µια λύση, κάποιοι άλλοι µπορεί να υιοθετή-
σουν µια διαφορετική. Εδώ µπαίνει σε ένα τελείως διαφορετικό
πολιτικό πλαίσιο -και όχι τεχνοκρατικό- το ζήτηµα της εκµετάλ-
λευσης των φυσικών πόρων µιας ολόκληρης περιοχής, πρακτικά
ολόκληρης της χώρας. 

Ειδικά επιµένω για τον Αχελώο, µιας και είναι συγκεκριµένες
οι τοπικές, κοινωνικές και πολιτικές συνθήκες στην περιοχή, το
οποίο είναι ένα πολύ µεγάλο ερώτηµα. Σας ξαναλέω πως δεν νο-
µίζω ότι θα γίνει το τεχνοκρατικό θέµα και πολύ καλά αποδεκτό
από τις τοπικές κοινωνίες. 

Θα εκµεταλλευτώ µε ένα τελευταίο ερώτηµα την παρουσία
σας εδώ. Με τον κ. Φάµελλο έχουµε ξανασυζητήσει το θέµα της
Μεσοχώρας σε προηγούµενο χρόνο. Έχουν ολοκληρωθεί οι δια-
δικασίες περιβαλλοντικής αποδοχής, έχουµε συνεισφέρει όλοι
τοπικά και από τη µεριά της Θεσσαλίας στην ολοκλήρωση κά-
ποιων διαδικασιών. Υπάρχει η ειλικρινής δέσµευση της Κυβέρ-
νησης ότι το υδροηλεκτρικό φράγµα της Μεσοχώρας, που δεν
έχει σχέση µε την εκτροπή, θα ολοκληρωθεί, γιατί είναι ουσια-
στικά στη φάση του τελειώµατος.

Παρ’ όλα αυτά, θα ήθελα να σας ρωτήσω τι γίνεται µε τις ενα-
ποµείνασες απαλλοτριώσεις και τις τελευταίες εργασίες της
ΔΕΗ, οι οποίες, απ’ ό,τι φαίνεται, δεν προχωρούν, µε αποτέλεσµα
ένα τεράστιο έργο, ένα έτοιµο υδροηλεκτρικό εργοστάσιο εδώ
και δεκαετίες, να µην µπορεί να ενταχθεί στο σύστηµα, για να
αποδώσει και στη ΔΕΗ και στη χώρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπαργιώτα.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Όπως υπονοήσατε, η ιδιαιτερότητα των µεγάλων υδροη-
λεκτρικών σε σχέση µε την τοπική κοινωνία απαντάται από την
εταιρική κοινωνική ευθύνη της ΔΕΗ και τα έργα που από το 2008
έχει συµφωνήσει µε τους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης. Πε-
ριλαµβάνουν πολύ µεγάλα και σηµαντικά έργα στην περιοχή,
όπως ηλεκτροφωτισµός, συντήρηση γεφυρών, αντλιοστάσια,
αποκατάσταση κοίτης Αχελώου, αποθέσεις απορριµµάτων, οδο-
ποιία και δεκάδες άλλα έργα. Άρα η απάντηση στο πρώτο ερώ-
τηµα «σε τι ωφελείται η τοπική κοινωνία», µε δεδοµένο την ιδιαι-
τερότητα των µεγάλων υδροηλεκτρικών, απαντάται µε τη στή-
ριξη που προσφέρει η ΔΕΗ στο πλαίσιο της εταιρικής κοινωνικής
ευθύνης γι’ αυτές τις περιοχές.

Όσον αφορά τη Μεσοχώρα, όπως ξέρετε, η Μεσοχώρα προ-
χωράει, εφόσον διασφαλίστηκε ο πλήρης και καθολικός και ορι-
στικός διαχωρισµός του από οποιαδήποτε έννοια εκτροπής του
Αχελώου. Αυτό κατοχυρώθηκε. Από εκεί και πέρα, προχωρούν
βήµα-βήµα -σε συνεργασία µε τον Δήµο Πύλης- τα θέµατα που
έχουν να κάνουν µε τις απαλλοτριώσεις, το ΣΧΟΟΑΠ της περιο-
χής, το οποίο προσπαθεί να ενσωµατώσει τα νέα δεδοµένα. Εκ-
κρεµούν αρκετά βήµατα, όπως η απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου της ΔΕΗ για την αναγκαστική απαλλοτρίωση των
προσδιορισµένων εκτάσεων και η ολοκλήρωση των εργασιών
που έχουν διακοπεί ή έχουν καταστεί αναγκαίες, που αποτελούν
πλέον µέρος των επενδυτικών πρωτοβουλιών που έχει η ΔΕΗ και
του σχεδιασµού που κάνει στις επενδύσεις της. 

Συνεπώς έχουν λυθεί οι βασικές προϋποθέσεις για την ολο-
κλήρωση του έργου, όπως είχε διατυπωθεί πρόσφατα. Βήµα-
βήµα γίνονται και όλα τα αναγκαία µέτρα για να προχωρήσει
αυτό το έργο, το οποίο εκ των πραγµάτων θα είναι σηµαντικό και
για τη ΔΕΗ και για το σύστηµα της χώρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.30’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή

Δευτέρα 14 Μαΐου 2018 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν 22/8-3-2018 επερώ-
τησης, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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